
یزد بر مدار بیکارى 
مى چرخد

مسئولان به قهرمانان قرآنى 
بى مهرى نکنند

تولیدکنندگان مى گویند حمایتى از دولت ندیدیم رمز موفقیت علیزاده در مسابقات بین المللى مالزى به روایت پناهى

یزد  رونق اقتصادى نخستین و البته بیشترین 
مطالبه مردم کشــور از رئیس جمهور اســت؛ 
خواسته اى که این روزها گریبانگیر بسیارى از 
کسبه و بنگاه هاى اقتصادى از جمله استان یزد 

شده است...

مشهد قارى بین المللى کشورمان با اشاره 
به رمز موفقیت حامد علیزاده در قدیمى ترین 
رقابت هاى بین المللى قــرآن جهان، گفت: 
امیدوارم این بار مســئولان از قهرمان قرآنى 

کشورمان غفلت نکنند...
.......صفحه2 .......صفحه 2

12 مطالبه بحق مردم ایلام از دولت دوازدهم
معاون استاندار خبر داد

تدوین برنامه تأمین 
منابع آبى خراسان رضوى 

تا سال 1420

.......صفحه 4

مردم همراهى خود را نشان دادند؛ حالا نوبت دولت است

.......صفحه 3

.......صفحه 4

فرمانده سپاه قدس استان:
 97واحد منزل مسکونى مددجویى 

بزودى به نیازمندان گیلانى اهدا مى شود
رشت - خبرنگار قدس: فرمانده سپاه قدس گیلان 
با بیان اینکه فتح خرمشــهر فتح ارزش ها بود، گفت: 
به مناسبت سالروز گرامیداشت آزادسازى خرمشهر 97 
واحد منزل مسکونى مددجویى به نیازمندان گیلانى 

اهدا مى شود.
ســردار محمد عبداالله پور با بیان اینکه روزى که شهر 
خرمشــهر اشغال شــد، داراى 25هزار نفر سکنه بود، 
تصریح کرد: شهر خرمشهر چهار بار مورد تجاوز و اشغال 
دشمنان قرار گرفت و تا قبل از انقلاب اسلامى هر بار با 
دادن هزاران امتیاز به دشمنان این شهر باز پس گرفته 
شد.وى با اشاره به اینکه اشغال خرمشهر توسط حکومت 
بعث عراق 20ماه به طول انجامید، خاطرنشــان کرد: 
رزمندگان جمهورى اسلامى با درایت امام خمینى (ره)
و بــه برکت خون شــهدا، خرمشــهر را بــدون دادن 
کوچک ترین امتیاز از اشــغال حکومت بعث عراق آزاد 
کردند.وى گفت: جمهورى اســلامى ایران در عملیات 

بیت المقدس 6000 شهید تقدیم انقلاب کرد.
عبداالله پور با اشــاره به اینکه 262 شــهید از شهداى 
عملیات بیت المقدس از رزمندگان استان گیلان بودند، 
تصریح کرد: به ازاى هر 23 شــهید از شهداى عملیات 
بیت المقدس یک رزمنده گیلانى وجود دارد و این امر 
بیانگر رشادت رزمندگان گیلانى است.وى با بیان اینکه 
رزمندگان جمهورى اسلامى در عملیات بیت المقدس 
19 هزار نظامى عراقى را اســیر کرده و 16 هزار نفر را 
به هلاکت رساندند، خاطرنشان کرد: در عملیات بیت 
المقدس بیش از 53 هواپیما از نیروى بعث عراق توسط 

رزمندگان جمهورى اسلامى گرفته شد.

رئیس پلیس راه ایلام:
  محور اربعین 

در حال 4 بانده شدن است
 ایلام: رئیس پلیس راه استان ایلام با اشاره به 
انجــام عملیات راه ســازى در محــور ایلام - 
مهران(محور اربعین) و استمرار آن از رانندگان خواست 

با صبر و حوصله بیشترى در این مسیر تردد کنند. 
به گزارش ایســنا، ســرهنگ «رضا همتى زاده» اظهار 
کرد: چند سالى است، مسیر ایلام-مهران به یک جاده 
ترانزیتى بار و مســافر به کشــور عراق تبدیل و میزان 
ترددها در آن بسیار زیاد شده و برنامه هاى ویژه اى براى 
ایمن ســازى این محور و تبدیل آن به یک جاده چهار 
خطه مجزا از سوى دستگاه هاى متولى در حال انجام 
است.وى با بیان اینکه این محور به هشت قطعه تقسیم 
شده و هر قطعه توســط پیمانکاران مربوطه در حال 
تعریض و ساخته شدن است، ادامه داد: ممکن است این 
شرایط به ایمنى و حرکت آزادانه وسایل نقلیه خلل وارد 
کند، بنابراین از پیمانکاران و مجریان عملیات اجرایى 
مى خواهیم، تمهیــدات لازم را در جهت تهیه و نصب 
علائم هشداردهنده و ایمنى، و چراغ هاى چشمک زن 
به منظور پیشگیرى از وقوع حوادث احتمالى پیش بینى 

کنند.

  تشکیل شوراى زکات 
در 15هزار روستا

بوشهر - خبرنگار قدس: مدیرکل امور اجرایى 
زکات کمیتــه امــداد امام خمینــى(ره) گفت: 
شوراى زکات در 15هزار روستاى مناطق کشور 

تشکیل شده است.
نجف على انتظارى در همایش استانى نخستین 
نشســت تخصصى شــوراى زکات اهل سنت در 
کنگان اســتان بوشــهر، افزود: انتظار مى رود با 
فعال شــدن این شوراها در روســتاهاى کشور، 

زکات در مناطق روستایى سامان بیشترى یابد.
وى با اشــاره به ظرفیت تبلیغــى مبلغین زکات 
یادآورشد: در حال حاضر 372 روحانى در سطح 
کشور مباحث مربوط به زکات را دنبال مى کنند.
مدیــرکل امور اجرایــى زکات کمیته امداد امام 
خمینى(ره) تصریح کــرد: 5000 مبلغ مقطعى 

نیز مروج فرهنگ زکات در کشور هستند.
انتظارى گفت: پارسال 267میلیارد تومان زکات 
در کشور جمع آورى شد که پیش بینى مى شود، 

امسال این رقم به 300میلیارد تومان برسد.
مدیرکل کمیته امداد اســتان بوشهر نیز گفت: 
افزون بــر مددجویان 500خانــواده نیازمند در 
کنگان و عسلویه نیازمند حمایت جدى هستند.

احمد لطفى افــزود: در صورتى که زکات بخوبى 
جمع آورى شــود، مى توان بخشــى از مشکلات 

ناشى از فقر در جامعه را ریشه کن ساخت.
وى با بیــان اینکه توزیع امکانات و ارائه خدمات 
نهاد کمیته امداد به افراد تحت پوشش شیعى و 
سنى مساوى اســت، از علماى فریقین خواست 
با ترویــج و جمع آورى زکات، کمیتــه امداد را 
براى رفع مشکلات اقشــار آسیب پذیر همراهى 

کنند.
حجت الاســلام محمود محمــودى امام جمعه و 
رئیس شوراى زکات کنگان نیز با تبیین اهمیت 
و جایگاه فریضه الهــى زکات در قرآن و روایات 
بر لزوم نهادینه شــدن فرهنگ زکات در جامعه 

تأکید کرد.
وى گفت: گرفتن زکات از شئون حاکمیت دینى 
اســت و باید با ارائه لایحه اى در این خصوص به 
مجلس شوراى اسلامى آن را به یک قانون تبدیل 

کرد.
رئیس شــوراى زکات ســنندج نیز گفت: ترویج 
فرهنگ زکات و احیاى این فریضه الهى نیازمند 

مشارکتى همگانى است.
ماموستا جمشید احمدى با اشاره به اهتمام اهل 
ســنت به واجب الهى زکات افزود: سال گذشته 
یک میلیارد و ســیصد میلیــون تومان زکات و 
همچنین حدود 700 میلیون تومان زکات فطره 

در سنندج جمع آورى شد.
رئیس هیئت افتاء اســتان بوشــهر نیز با اشاره 
بــه اهمیت زکات در مذاهب اهل ســنت گفت: 
همایش هاى زکات باید بــا حضور افراد متمکن 

برگزار شود.

خبر

س
قد

 / 
یى

ضا
ى ر

 عل
مد

مح
س: 

عک

در گفت و گو با باز آفرین 
و طراح پوشاك محلى ایران عنوان شد

احیاى لباس 
محلى ایرانى 

نیازمند حمایت 
مسئولان

مشهد  معــاون هماهنگى امور عمرانى استاندارى خراسان 
رضوى گفت: با همکارى دانشگاه فردوسى مشهد براى تأمین 
منابع آبى تا سال 1420 برنامه اى پیش بینى شده که به صورت 

جامع در خصوص ممنوعیت برداشت غیرمجاز...

.......صفحه2

بندرعباس آمار جانباختگان تصادفات 
درون شهرى در بندرعباس بر خلاف کشته 
شدگان سوانح برون شهرى با افزایش 28درصدى 
روبه روست و امکانات موجود در این شهر تنها نیمى 

از نیاز شهروندان را برآورده مى سازد. 

 کمبود اتوبوس
رئیس سازمان اتوبوسرانى بندرعباس و حومه در 
این خصوص اظهار مى کند: طبق اســتانداردها به 
ازاى هر 1000 نفر باید یک اتوبوس مسافرى درون 
شــهرى به مردم خدمات ارائه کند، ولى در حال 
حاضر بندرعباس با جمعیتى نزدیک به 600 هزار 
نفر با کمبود 460 دســتگاه اتوبوس درون شهرى 

رو به روست.
امید کاردان ادامه مى دهــد: در حال حاضر 122 
دســتگاه اتوبوس فعال در 32 مسیر یاد شده به 

مردم خدمات رسانى مى کنند که اندك است.
وى با بیان اینکه با برنامه ریزى هاى صورت گرفته 
26 دســتگاه اتوبوس بى.آر. تى به ناوگان حمل و 
نقل مســافرى درون شــهرى بندرعباس افزوده 
مى شود، یادآور شد: شهردارى بندرعباس از مدت 
ها قبل پیگیر اجرایى کردن این اقدام مهم در حوزه 
حمل و نقل مســافر درون شهرى بود که محقق 

نشد.
وى ادامه مى دهد: قیمت هر دستگاه اتوبوس بى آر تى
850 میلیــون تومان بوده کــه در مجموع براى 

خرید آن ها نزدیک به 17 میلیارد تومان از محل 
درآمدهاى شهردارى بندرعباس هزینه مى شود.

بندرعباس براى پاســخگویى به نیازهاى حمل و 
نقل درون شهرى این شهرستان 430 هزار نفرى 
حداقل به 4000 دستگاه تاکسى و 400 دستگاه 

اتوبوس نیاز دارد.
رئیس سازمان اتوبوسرانى بندرعباس و حومه ابراز 
مى دارد: قیمت هر دســتگاه اتوبوس در سال هاى 
گذشــته با افزایش پنج برابــرى از یک میلیارد 
ریــال به 5 میلیارد ریال افزایش یافته و دولت نیز 

یارانه هاى این بخش را در دوسال گذشته پرداخت 
نکرده به گونه اى که اکنون ســازمان اتوبوسرانى 
بندرعباس با کســرى 35 میلیارد ریالى درســال 

روبه روست.
وى ادامه مى دهد: با توجه به این کسرى سازمان 
اتوبوسرانى بازسازى اتوبوس هاى قابل بازسازى را 
در دســتور کار قرار داده و توانسته 25 دستگاه را 
بازســازى کند و در خطوط به کار گیرد که براى 
بازســازى هر دســتگاه اتوبوس بین 800 تا یک 

میلیارد ریال هزینه مى شود.

 اتوبوس هاى بى.آر. تى تأخیر دارند
در همین راســتا رئیس شــوراى اســلامى شهر 
بندرعبــاس گفت: طبق اســتانداردها به ازاى هر 
1000 نفر باید یک اتوبوس مسافرى درون شهرى 
به مــردم خدمات ارائه کند ولــى در حال حاضر 
بندرعباس با کمبود 460 دســتگاه اتوبوس درون 
شهرى رو به رو است.پرویز سالارى با اشاره به این 
موضوع که مسئولان شهرى بندرعباس در دى ماه 
ســال جارى وعده راه اندازى خطوط ویژه اتوبوس 
تندرو درون شهرى «بى.آر.تى» تا پایان سال جارى 
را به مردم این شــهر داده بودند، اظهار داشــت: 
براساس وعده هاى آنان بنا بود 26 دستگاه اتوبوس 
بى.آر. تى به ناوگان حمل و نقل مســافرى درون 
شــهرى بندرعباس افزوده شود که با افزوده شدن 

آن ها 30 دستگاه اتوبوس آزاد مى شوند.
وى ادامه داد: متأســفانه اتوبوس هاى تندرو درون 
شــهرى «بى.آر. تى» به علت مشــکل مالى وارد 
چرخه حمل و نقل درون شهرى بندرعباس نشدند.
وى اظهار داشت: مسائل مالى مشکل هاى فراوانى 
براى شهردارى ایجاد کرده که وارد نشدن بى. آر.تى 

یکى از آن هاست.
وى ادامه داد: شهردارى بندرعباس در حال تلاش 
براى رفع این مشــکل ها و مدیریت بهتر شهرى 
است که امید مى رود بتواند اتوبوس هاى بى آرتى 
را تا قبل از پایان 6 ماه اول سال آینده وارد چرخه 

حمل و نقلى درون شهرى کند.

ناوگان «بى.آر.تى» بندرعباس در ایستگاه کمبود اتوبوس
وعده هایى که به ایستگاه عمل نرسید 

یزد - خبرنگار قدس  رئیس مرکز مدیریت پیوند عضو وزارت 
بهداشت گفت: فرهنگ اهداى عضو در سال هاى اخیر رشد مثبتى 
داشــته و با گذشت 17 سال از تصویب قانون اهداى عضو تاکنون 
15 هزار عضو از مبتلایان مرگ مغزى به بیماران نیازمند اهدا شده 

است.
سیدمحمد کاظمینى در نشســت خبرى با اصحاب رسانه استان 
یزد اظهارداشــت: فرهنگ پیوند اعضاى افراد مرگ مغزى باید در 
جامعه نهادینه شود و هم اکنون 57 درصد پیوند کلیه در کشور از 
افراد مرگ مغزى انجام مى شود و براى تحقق این اهداف بهداشت، 
تشکل هاى مردم نهاد باید در کنار دولت حضور جدى داشته باشند. 
وى افزود: در سال گذشته 3438 مورد پیوند عضو در کشور انجام 
شده که از این تعداد 1274 مورد پیوند از افراد زنده و بقیه مربوط 

به افراد مرگ مغزى شده صورت گرفت. 
کاظمینى تصریح کرد: پیوند کلیه از افراد مرگ مغزى در کشور ما 
در منطقه و آسیا بى نظیر است و در بخش پیوند کبد هم در سال 
گذشــته بیش از پانصد هزار مورد پیوند انجام شده و در سال 95 

تعــداد 199 مورد پیوند قلب، 803 مورد پیوند کبد، 1274 مورد 
پیوند کلیه از افراد زنده و 140 مورد پیوند کلیه از افراد مرگ مغزى 
صورت گرفته اســت.وى با بیان اینکه تاکنون بیش از 500 پیوند 
در شــیراز انجام شده، تصریح کرد: در زمینه پیوند کبد اقدام هاى 
مناسبى در کشور انجام شده و پیشرفت هاى مهمى صورت گرفته 
و هم اکنون پیوند کبد تنها در شیراز و اصفهان انجام مى شود که 
هشت مرکز پیوند کبد و افزون بر آن 30 مرکز پیوند کلیه نیز در 
استان هاى کشور فعال است و در سطح دنیا جزء رتبه هاى اول تا 

سوم در این زمینه هستیم. 
وى از انجام پیوند مغز اســتخوان در کشور خبرداد و خاطر نشان 
کرد: 1040 مورد پیوند مغز استخوان سال گذشته در کشور انجام 

شده که از سلول هاى بنیادى خون ساز بهره مى گیرد. 
کاظمینى در خصوص کارت هاى اهداى عضو گفت: در صورتى که 
فرد، کارت پیوند اعضا را امضا کرده باشــد به معناى این است که 
وصیت کرده و نیازى نیســت که از خانواده اجازه گرفته شود، ولى 
در سال هاى گذشته به دلیل جلوگیرى از مشکلات، حتماً رضایت 

را هم مى گیریم. این مسئول از کسب رتبه دوم استان یزد در فراهم 
آورى و اهداى عضو در ســال گذشــته خبر داد و افزود: شاخص 
اهداى عضو در این استان 26/55 صدم درصد یعنى دو و نیم برابر 
میانگین کشــورى اســت، این در حالى است این شاخص در کل 

کشور رقم 10/9 دهم درصد را نشان مى دهد.

رئیس مرکز مدیریت پیوند عضو وزارت بهداشت اعلام کرد

اهداى 15 هزار عضو از مبتلایان مرگ مغزى به بیماران نیازمند

��ر��ر

mروزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران i h a n @ q u d s o n l i n e . i r

سه شنبه 2 خرداد 1396
 26 شعبان 1438 23 مى 2017  
سال سى ام  
شماره 8406 

11 سال گذشت

طرح جامع 
مشهد همچنان 

در بلاتکلیفى 
مشهد پرونده قطور و قدیمى طرح جامع  مشهد در 
ســیر مراحل مختلف از تهیه تا تصویب و ابلاغ، در هر 
برهه اى یا مشمول زمان شده و مستلزم تغییر بوده یا از 
دستور کار خارج شده و براى مدتى، خاك خورده است.
بهمن ماه سال 93 بود که طرح جامع شهر مشهد بعد 
از هشــت   ســال و با گذر از مقاطعى که در اغما مانده 
بود، به تصویب شوراى عالى شهر سازى رسید. در تمام 
این مدت اما جز فهرست بلندبالاى وعده هاى مسئولان 
استانى و کشورى و سردرگمى در تعیین تکلیف بسیارى 
از ضوابط شهرســازى، چیز دیگرى عاید مشهد نشده 
است.به نظر مى رسد برخى مدیران و مسئولان کشورى 
و استانى براى چراغ خاموش نگه داشتن موضوعات مورد 
اختلاف و حساس در طرح جامع مشهد، همصدا شده اند 

و در  نهایت مشخص نیست...



  اختصاص 100میلیارد ریال به توسعه، 
تکمیل و ایمن سازى مساجد اصفهان

و  اجتماعى  امــور  مدیر  - خبرنگار قــدس:  اصفهان 
مشــارکت هاى مردمى شــهردارى اصفهان با بیان اینکه 
توسعه و ایمن سازى مســاجد از اولویت هاى عمرانى در 
ســال 96 خواهد بود، گفت: در آستانه هفته غبارروبى و 
عطرافشــانى مســاجد 100 میلیارد ریال اعتبار در سال 
جارى به توســعه و ایمن سازى مســاجد شهر اختصاص 

مى یابد.
بنا بر آمارهاى اعلام شــده در شهر اصفهان حدود 1100 
مسجد و مسجد حسینیه وجود دارد و این بدان معناست 
کــه تقریباً به ازاى هر 1826 نفر شــهروند اصفهانى یک 

مسجد بنا شده است.

  200پایگاه تابستانه براى دانش آموزان 
بوشهر ایجاد مى شود 

بوشــهر - خبرنگار قدس: معاون تربیتــى و فرهنگى 
اداره کل آمــوزش و پرورش  بوشــهر گفــت: 200پایگاه 
غنى سازى اوقات فراغت در استان بوشهر فعال مى  شود و 
دانش آموزان نقاط گوناگون استان زیر پوشش برنامه هاى 

اوقات فراغت قرار مى گیرند. 
سیروس فتحى در نشست بررسى برنامه ریزى ویژه اوقات 
فراغت دانش آموزان اســتان بوشــهر با تأکید بر توجه به 
طرح هاى برنامه  هاى فرهنگى ویژه دانش آموزان اســتان 
بوشهر اظهار داشت: طرح هاى اوقات فراغت دانش آموزان 
و فعالیت هاى تابســتانى آموزش و پرورش در محورهاى 
گوناگون از جمله قرآن و معارف اسلامى، علمى، فرهنگى 
و هنرى، مهارت هاى زندگى، ورزشــى، بهداشتى، مهارت 

آموزى و طرح هجرت اجرا مى شود.
وى بیــان کرد: در ایــن ایام، مراکزى چــون کانون هاى 
فرهنگــى تربیتــى، مراکــز دارالقرآن، پژوهشســراهاى 
دانش آمــوزى و کانون ها و مجتمع هاى ورزشــى، آماده 
خدمات رســانى به دانش آموزان در تعطیلات تابســتان 

است.
وى با بیان اینکه پارســال 23هزار نفر تحت پوشش این 
طرح بودند، گفت: این در حالى اســت که امسال 25هزار 
دانش آموز در بیش از 40 رشته و با مشارکت 1500مربى 

و نیروى ادارى تحت پوشش این طرح قرار مى گیرند.

آغاز طرح ساماندهى دریا در مازندران
  کوله هاى ویژه نجات در طرح هاى دریا 

مورد استفاده قرار مى گیرد

 ســارى: مدیرکل امــور اجتماعى اســتاندارى 
مازندران از آغاز به کار طرح دریا به طور رسمى در 
اســتان خبر داد و گفت: سال گذشته شــمار طرح هاى 
ســاماندهى دریا 95 طرح بوده که امســال به 98 طرح 

رسیده است. 
به گزارش فارس، عیســى قاســمى طوســى درباره آغاز 
طرح هــاى دریا که همه از ابتداى خرداد ماه در اســتان 
مازندران آغاز مى شــود، اظهار کــرد: با توجه به در پیش 
بودن ماه مبارك رمضان و همچنین سرد شدن هوا ممکن 

است برخى از طرح هاى دریا آغاز به کار نکنند.
مدیرکل امور اجتماعى استاندارى مازندران با بیان اینکه این 
طرح  تا 31 شــهریور ماه ادامه دارد، تصریح کرد: 351 نقطه 
ممنوعه و حادثه خیز داریم که به منظور جلوگیرى از حوادث 
امسال در 300 نقطه ممنوعه تابلوهاى هشداردهنده نصب 

شده که در جلوگیرى از حوادث بسیار مهم است.
قاســمى طوســى بیان کرد: بــراى جلوگیــرى از خطر 
غرق شــدگى که گاه بــراى ناجیان غریق زمــان توفانى 
بودن دریا رخ مى داده، امســال با همکارى شــرکت هاى 
دانش بنیان کوله هاى ویژه مجهز به کپسول طراحى شده 
که این کوله هاى مخصوص مى توانند هشــت انسان را از 

خطر غرق شدگى نجات دهند.
وى به پیش بینى پیامک هاى هشــداردهنده در طول نوار 
ساحلى مازندران اشاره کرد و افزود: این امر نیز کار جدیدى 
است که با همکارى وزارت ارتباطات و شرکت هاى اپراتور 
همراه اول، ایرانســل و رایتل پیامک هاى هشداردهنده تا 
شــعاع 300 مترى از دریا بویژه زمــان توفانى بودن دریا 

برنامه ریزى شده که این مهم در حال نهایى شدن است.
وى یادآور شــد: سال گذشته، تعداد طرح هاى ساماندهى 

دریا 95 طرح بوده که امسال به 98 طرح رسیده است.
قاسمى طوسى با اشاره به به کارگیرى 1500 نفر از ناجیان 
غریق در طرح هاى ساماندهى دریاى مازندران، اضافه کرد: از 
ایــن تعداد 900 نفر در مناطق حادثه خیر و ممنوعه و 600 

نفر در داخل طرح ها در حال فعالیت هستند.
وى درباره حقوق ناجیان غریق که برخى از آنان از تأخیر 
در پرداخــت آن گله مند بودند، اظهار کرد: حقوق ناجیان 
غریق در سال گذشته پرداخت شده و امسال نیز به دنبال 
این هســتیم که پایان خرداد ماه بتوانیم حقوق این افراد 

را پرداخت کنیم.

تولیدکنندگان مى گویند حمایتى از دولت ندیدیم

یزد بر مدار بیکارى مى چرخد
��ر

 یزد  رونق اقتصادى نخستین و البته 
بیشترین مطالبه مردم کشور از رئیس 
جمهور است؛ خواسته اى که این روزها گریبانگیر 
بسیارى از کسبه و بنگاه هاى اقتصادى از جمله 

استان یزد شده است. 
هرچند که ســیدمحمد میرمحمدى، استاندار 
یزد تحریم ها و مشــکلات معیشــتى مردم و 
رکود اقتصادى در این استان را در کارگروه هاى 
اقتصادى که تاکنون برگزار شده است به دولت 
دهم نسبت مى دهد و معتقد است در استان یزد 
به دلیل گام هاى مؤثــر، رونق اقتصادى حاصل 
شده، اما کســبه و اصناف یزد سخن دیگرى به 
میان مى آورند که بر روى سخنان استاندار خط 

بطلان مى کشد.

 اقتصاد نخ نما
رئیس اتحادیه صنف خیاط اســتان یزد با بیان 
اینکه ســه ســال است که با مشــکلات رکود 
دست وپنجه نرم مى کنند، اظهار مى کند: طى 47 
ســال فعالیتى که داشتم، هیچ سالى به راکدى 

بازار امسال نبوده است.
 محمد غفاریان ادامه مى دهد: با توجه به شعار 
سال مبنى بر «اقتصاد مقاومتى، تولید و اشتغال» 
همراهى و مســاعدت مســئولان بــراى رونق 

بخشیدن به کارگاه هاى خیاطى را خواستاریم.
وى با اشاره به رکود شدید در کارگاه هاى خیاطى 
در یزد خاطر نشان مى کند: بازار پوشاك داخلى 
در رکود شدید بسر مى برد. هرساله در ایام بعد از 
عید، رکود افزایش مى یافت، اما امسال پیش از 

عید نوروز هم این رکود حاکم بود.
وى دلیــل این رکود را جیب خالى مردم و نبود 
نقدینگــى اعلام کــرده و مى افزاید: رکود کلى، 
بالا رفتن قیمت پارچه، واردات بى رویه پوشاك 
و قاچاق پوشــاك نیز خیاطــان را از کار بیکار 
کرده اســت. وى با بیان اینکه کارگاه هاى سایر 
استان ها از جمله خراسان رضوى قیمت تمام شده 
پایین ترى را نســبت به خیاطان یــزدى ارائه 
مى کنند، مى گوید: این مسئله به خاطر داشتن 
کارگران افغانى بدون بیمه و با دستمزد پایین و 

همچنین کیفیت پایین است.

 سقوط شاخص هاى فروش
رئیس اتحادیــه خواربارفروش یزد نیز از کاهش 
60درصدى فروش واحدهاى صنفى این اتحادیه 

خبر مى دهد.
 سیدحســین عقیلى با بیان اینکــه 308واحد 
صنفى مجوزدار در ایــن اتحادیه فعالیت دارند، 
اظهار مى کنــد: این اتحادیه بــا کاهش تقریباً 

60درصدى فروش روبه رو بوده است.
وى با اشــاره به رکود حاکم بر بــازار و کاهش 
قدرت خرید مردم تصریح مى کند: مردم با درآمد 
ناچیزى که دارند، تنهــا مى توانند حداقل هاى 
زندگى خود را تأمین کنند و توانایى خرید برنج 

14هزار تومانى را ندارند.
وى مى افزاید: پرداخت مالیــات، افزایش اجاره 
بهــاى مغازه هــا، افزایش قبوض گاز، بــرق و... 
مغازه داران را با مشکلات زیادى روبه رو کرده و 

با ادامه این روند مى توان احتمال داد تا پنج سال 
آینده مغازه ها تعطیل شوند.

 نقش مشکلات بر تار و پود فرش فروشان
رئیس اتحادیه فرش ماشــینى یزد نیز با اشاره 
به رکــود حاکم بر بازار و بالا بودن اجاره مغازه ها 
مى گوید: اکثر مغازه هاى فروش فرش ماشینى 
اجاره اى هســتند و بالا رفتن اجاره ها، افزایش 
مالیات ها، قبوض آب و برق و گاز به فروشندگان 
فشــار زیادى وارد مى کند و اکنون نیز با وجود 
وضعیــت رکــود اقتصادى و کاهــش فروش و 
نداشتن درآمد، مردم گرفتار هستند با این وجود 
نمى توانند مغازه ها را هم تعطیل کنند چون شغل 
دیگرى ندارند.محمدعلى برادران با بیان اینکه در 
سال 94 و 95 فروش مغازه هاى فرش ماشینى 
در یزد با کاهش بیــش از 35 درصدى روبه رو 
بوده است، مى افزاید: فرش ماشینى هم تنوع زیاد 
و هم کیفیت بسیار بالایى دارد، اما رکود اقتصادى 
بیشترین دلیل این کاهش فروش است. زمانى که 
پول در جیب مردم نباشــد، خرید و فروش هم 

انجام نمى شود.
برادران بــا بیــان اینکه برجــام مانند یک 
قرص مســکن اســت و هیچ تأثیــرى روى 
بازار نداشــته اســت، ادامه مى دهــد: زمانى 
بازار رونق مى گیرد کــه پول به مردم تزریق 
شود. ساخت وساز کشــور دچار مشکل شده 
در حالى که اگر ساخت وســاز در کشور رونق 

بگیرد، بسیارى از شغل ها رونق مى گیرد.

 تعطیلى مغازه ها 
رئیــس اتحادیه صنف پوشــاك یــزد نیز از 
تعطیلى 181واحد پوشــاك در یزد در سال 

گذشته خبر داد.
محمدمهدى باغستانى پوشاك قاچاق را یکى از 
عوامل ریشه اى در ضرر کسبه عنوان کرد و افزود: 
متأسفانه حمایتى از سوى دولت در سطح توزیع 

و خرده فروشــى صورت نگرفتــه و در وضعیت 
کنونى فقط بانک ها ســود مى برند و بهره هاى 
بانکى حاکم بر بازار باعث افزایش ورشکستگى 

کسبه شده است.
وى ادامــه داد: چطور یک واحد صنفى مى تواند 
با 23 درصد مصوب اجناس را به مصرف کننده 
نهایى عرضه کند در حالى که اجاره  بهاى سالیانه 
در حال افزایش چشــمگیرى است و بهره هاى 
بانکى و تأخیرهاى حاصل از آن به میزانى بیش از 

این درصد قانونى محسوب مى شود.

 تعطیلى کارخانه
مدیرعامل کارخانه لوله و اتصالات پلیمرى بسپار 
شیرکوه یزد نیز از تعطیلى این واحد تولیدى خبر 
داد. محمد حسین خواجه امینیان اظهار داشت: 
تولیدات این کارخانه انواع لوله و اتصالات پلیمرى 
بود و ظرفیت تولید 1500 تن تولید در سال را 
داشت، اما به دلیل رکود حاکم بر بازار در کمتر از 

30 درصد ظرفیت کارخانه فعال بود.
وى در خصوص چرایــى تعطیلى این کارخانه 
گفت: به دلیل فشارهاى مالیاتى، دیگر ادامه تولید 
مقرون به صرفه نبود و مجبور به تعطیلى کارخانه 

و اخراج کارگران شدیم.

وى تصریــح کرد: تولید لولــه و اتصالات یکى 
از صنایع وابســته به بخش مســکن و صنعت 
ساختمان سازى است و رکود صنعت ساختمان 
در سال هاى اخیر سبب شده، صنایع وابسته به 
آن نیز تحت تأثیر قرار گرفته و در فروش و بازار 

خود با مشکل روبه رو شوند.
وى اذعان داشــت: همه تلاشــمان را کردیم تا 
حقوق کارگران بدون تأخیر پرداخت شود براى 
این کار به قرض کردن و گرفتن وام روى آوردیم 
و تمام بدهى، حقوق و مالیــات و... را پرداخت 
کردیــم، اما در نهایت متوجه شــدیم ادامه کار 

عاقلانه نیست.
امینیان با گلایه از اخذ مالیات هاى سنگین بیان 
کرد: در شــرایطى که تولید بیش از پنج درصد 
ســود ندارد، دارایى سود 14 تا 25درصد را براى 
واحد تولیدى در نظر مى گیرد و این یعنى ضرر. 
متأسفانه در بســیارى از موارد به دلیل شرایط 
رقابتى بــازار نمى توان مالیات بر ارزش افزوده را 
از مشترى دریافت کرد، اما باید این مالیات را به 

دولت پرداخت کرد.

 مالیات ها چندین برابر شده
این فعال اقتصادى در خصوص وضعیت ســایر 
واحدهاى تولیدى و صنعتى گفت: بســیارى از 
واحدهاى تولیدى دیگر نیز شرایط مشابهى دارند. 
بعضى فقط چند روز در هفته فعال هســتند و 
بدهى هاى شدیدى به بانک ها دارند. با توجه به 
نقش و اهمیت بخش مسکن در اقتصاد اگر رکود 
مسکن رفع شود، بســیارى از مشکلات صنایع 

وابسته نیز از بین خواهد رفت.
وى در خصوص حمایت هــاى دولتى از بخش 
صنعت گفت: در این دولت حمایتى ندیدم؛ فقط 
به شعار دادن اکتفا کردند. در این دولت مالیات ها 
چندین برابر شده، نرخ سود بانکى نیز در عمل 
تفاوتى نکرده و حتى اخذ وام و تســهیلات نیز 

بشدت سخت شده است.

رمز موفقیت علیزاده در مسابقات بین المللى 
مالزى به روایت پناهى

 مسئولان به قهرمانان قرآنى بى مهرى 
نکنند

فارس - مشهد: قارى بین المللى کشورمان با اشاره به رمز 
موفقیت حامد علیزاده در قدیمى ترین رقابت هاى بین المللى 
قرآن جهان، گفت: امیدوارم این بار مسئولان از قهرمان قرآنى 

کشورمان غفلت نکنند و او را مورد بى مهرى قرار ندهند.
محمدجواد پناهى قارى بین المللى کشورمان در گفت وگو با 
خبرنگار «فارس» ضمن تبریک مقام نخست نماینده کشورمان 
در مسابقات بین المللى مالزى، اظهار داشت: حامد علیزاده یکى 
از جوانان توانمند و خوشخوان کشورمان است که با پشتکار و 
تلاش توانست، مقام نخست قدیمى ترین رقابت هاى بین المللى 

قرآن جهان را کسب کند.
 وى با اشاره به توانمندى هاى حامد علیزاده، افزود: حامد در 
سه ســال اخیر که در مشهد حضور دارد به طور پیوسته در 
جلســات قرآن حضور یافت و در سخت ترین شرایط نیز به 
حضور در کلاس و جلسات سنتى قرآن اهتمام داشت؛ حتى از 
سایر اساتید استان هاى مختلف نیز کمک مى گرفت تا بتواند از 

تجربه تمامى اساتید بهره بگیرد.
پناهى موفقیت علیزاده در مسابقات بین المللى قرآن مالزى 
را نتیجــه تلاش وى عنــوان کرد و گفت: تــلاوت حامد در 
مسابقات بین المللى قران مالزى خوب بود و با وجود جو حاکم 
و استرسى که موجب مى شود، افراد نتوانند آنچه را در ذهن 
دارند بدرســتى پیاده کنند، انصافاً تلاوت زیبایى ارائه داد و 
در مقایسه با سایر شــرکت کنندگان بخوبى درخشید. البته 
باید متذکر شــد که ما توقع بیشترى از حامد داشتیم چون 

توانمندى هاى وى را مى دانستیم.
این قارى بین المللى کشورمان با بیان اینکه نماینده کشورمان 
در مســابقات مالزى مى توانست، تجوید بهترى داشته باشد، 
خاطر نشان کرد: حامد در جاهایى نفس کم آورد، اما تلاوتى 
زیبا داشت و توانست تمامى حاضران را به وجد آورده و موجب 

تحیر افراد شود.
وى بــا اشــاره بــه مهجوریت قــرآن، گفت: وقتى شــهید 
حاجى حســنى در مســابقات بین المللى قرآن مالزى موفق 
به کسب رتبه نخست شــد از اینکه کسى او را نمى شناسد 
گلایه داشــت که این ها همه به خاطر مهجوریت قرآن است. 
امیدواریم، مسئولان این بار از قهرمان قرآنى کشورمان غفلت 

نکنند و او را مورد بى مهرى قرار ندهند.
پناهى با بیــان اینکه فعالان قرآنى و اســاتید این حوزه در 
زمینه تربیت نوجوانان و جوانان کم نمى گذارند، خاطرنشان 
کــرد: فعالان قرآنى به صورت خودجــوش در زمینه ارتقاى 
توانمندى هاى قرآنى فعالیت مى کنند و در این زمینه اساتید 
و پیشکسوتان قرآنى کشورمان نیز حمایت مى کنند، اما پس 
از کسب مقام و پیشرفت، تجلیل و تکریم برترین هاى قرآنى 
کشور بر عهده مسئولان است. بنابراین براى اینکه سایر اقشار 
جامعــه را جذب امور قرآنى کنیم، باید به فعالان و قهرمانان 

قرآنى نیز توجه داشته باشیم.

  اجراى طرح غربالگرى اختلالات 
ژنتیکى در بوشهر

بوشــهر - خبرنگار قدس: معاون پیشــگیرى سازمان 
بهزیستى استان بوشــهر گفت: طرح غربالگرى اختلالات 
ژنتیکى در اســتان بوشــهر براى پیشــگیرى از معلولیت 

اجرا شد. 
محمد غلامى در آئین اختتامیه طرح غربالگرى اختلالات 
ژنتیکى با بیان اینکه بســیارى از مشــکلات معلولیت در 
استان بوشهر ژنتیکى است، اظهار داشت: بهزیستى استان 
بوشــهر از دو ســال پیش با همکارى آموزش و پرورش و 
مرکز بهداشت دو طرح غربالگرى ژنتیک 15 تا 25 سال و 
قبل از ازدواج را در شهرستان هاى بوشهر و دشتستان آغاز 
کــرده تا از بروز بســیارى از معلولیت ها و عقب ماندگى ها 

پیشگیرى کند.
وى گفت: 19هزار و 120 نفر در استان بوشهر دچار معلولیت 

هستند که علت نیمى از آن ها مشکلات ژنتیکى است.
وى بیان کرد: ادامه این طرح از مهر ماه با شــروع ســال 
تحصیلى آغاز مى شود و امید مى رود، چند شهرستان دیگر 
اســتان بوشهر نیز تحت پوشش طرح غربالگرى اختلالات 

ژنتیکى قرار بگیرد.

یک ��� یک ��ر

متولد  فرنگیس شادکام،  مشهد- سرور هادیان  
1350 در روســتاى آسى بلاغ قوچان، سال هاست در 
بازآفرینى و طراحى پوشاك محلى ایران حضورجدى 
دارد. او که از ســال 75 به صورت جدى مشــغول به 
کار اســت، در رزومه هنرى خویش گواهى شرکت و 
تقدیرنامه هاى بســیارى در نمایشــگاه هاى داخلى و 

خارجى را دارد.
در  شــادکام  فرنگیــس 
مى گوید:  قدس  با  گفت و گو 
شروع فعالیت جدى من به 
عنوان یک علاقه مند ازسال 
75 بــا تحقیــق و پژوهش 
بــر روى لباس هــاى اقوام 
کرمانــج خراســان و دیگر 
اقوام ایرانى آغاز شــد. از نوجوانى به هنر علاقه داشتم 
و دلم مى خواست این فرهنگ را براى نسل جوان مان 

ماندگار بسازم. 
وى تصریح مى کند :بــا توجه به نبود حوزه آکادمیک 
در این عرصه ســال ها به تحقیق و پژوهش پرداختم 
و کار درحوزه لباس هاى محلى و دوخت هاى سنتى و 
همچنین آشنایى در زمینه پارچه بافى ابریشم و فرت 
نخ و حمایت و کارآفرینى از کارگاه هاى کوچک خانگى 

از سایر فعالیت هاى من است. 
این هنرمند و پژوهشــگردرخصوص مهم ترین فعالیت 
هایش نیزمــى گوید: آمــوزش و فرهنگ ســازى به 
دانشجویان و علاقه مندان و افتخار همکارى با موزه هاى 
مردم شناسى خراسان ، موزه کلات و موزه ویرانى مشهد 

و جنوب خراسان از دیگر فعالیت هاى من است. 
او که عنوان منتخب کشــورى ســال 1385 سازمان 
فرهنگ و ارتباطات اســلامى را دارد، تصریح مى کند: 
حضور در ده ها نمایشــگاه داخلى و خارجى ،تدوین و 
ثبت اســتاندارد لباس هاى کرمانج خراســان در قالب 
کارگروه و دریافت نشان ملى مرغوبیت صنایع دستى 
از سوى سازمان میراث فرهنگى، از دیگر حضورجدى 

من در این رشته است. 
وى در خصوص ضعف اشاعه این هنر در کشورمان نیز 
خاطرنشان مى سازد: متأسفانه اگر این جریان صرفاً به 
بعد مادى تبدیل شــود از اصالت آن کم خواهد شد و 
این در حالى اســت که معمولاً لباس هایى که دوخته 
شــده از یک مقطعى به بعد یا کپى شد یا دستخوش 
تحــولات و تغییرات تخریب کننده، قــرار گرفت. در 

صورتى کــه باید این جریان هدفمند و با برنامه پیش 
برود. 

وى در ادامه توضیح مى دهد :شــاید در شهرها، ده ها 
نفرمکانى را اجاره کننــد و لباس محلى را اجاره یا به 
فروش برسانند که این موضوع در مقطع کودکستان ها 
و مهد کودك ها براى برگزارى در جشن ها به وفور دیده 
مى شود، اما با کدام تخصص! باید با یک فرهنگ سازى 

و تفکر این کار انجام بشود. 
شــادکام در ادامه با اشاره به اینکه مى توان با حمایت 
میراث فرهنگى کمیته تخصصى تشکیل داد و براى این 
کار برنامه جدى داشت، اذعان مى دارد : براى مثال من 
درتمام این مدت بارها به مراکز و سازمان هاى مرتبط 
با این کار مراجعه کردم، اما متأسفانه تا زمانى که طرح 
را مطرح مى کنیم و ضرورت آن احســاس مى شــود، 
آن قــدر درگیر کاغذ بازى هــاى ادارى قرار مى گیرد 
که مدت مدیریت آن فرد مســئول تمام مى شود و باز 
دوباره همین راه را باید گذراند تا باز تغییر مدیر بعدى 
و این روند باعث شده، متأسفانه با وجود همه تحقیق 
و پژوهش ها، هنوز به نتیجه دلخواه نرســم. چیزى که 
نگران کننده است براى احیا و بازآفرینى این هنر، نبود 

مدیریت و نظارت وجود دارد.
وى در خصــوص گردآورى و آرشــیوى کــه به همراه 
خواهرش «گلى شادکام» انجام داده است نیزمى گوید: 
خوشــبختانه تاکنون توانســته ایم 10 پرونده ادبیات 
فولکولوریک بازى هاى بومى و محلى کرمانج و لباس هاى 
کرد کرمانج را به ثبت ملى برســانیم و لباس اقوام کرد 
لائین را استاندارد ســازى کنیم که این اتفاق خوب با 
حمایت خانم رفعت، ریاست آموزشگاه هاى آزاد فنى و 

حرفه اى خیاطى خراسان رضوى انجام شده است. 
این هنرمند علاقه مند به فرهنگ وهنرکشــورمان در 
خصوص ارتقاى این فرهنگ ســازى اظهار مى دارد: از 
دو سال قبل با چند دبیرستان دخترانه، صحبت کردم 

تا جشنواره اقوام را تقویت کنیم. 
وى مى افزایــد: از ایــن رو با دانش آمــوزان صحبت 
مى شــود که اصالت پدر و یا مادرشان یکى را انتخاب 
کنند ودرخصوص نوع لباس و پوشش و استفاده از زیور 
آلات اصیل آن تحقیق کنند و خودمان نیزبراى دوخت 
و پیاده کردن آن کمکشان مى کنیم ودرکنارآن غذاى 
محلى آن زادگاه را نیز مى پزند و در جشنواره غذا ارائه 
مى کنند. این در حالى اســت که متأسفانه دختران ما 
بعــد از دانش آموختگى یک ســرى مطالب تئورى را 

فقط آموزش دیده انــد و مهارتى براى زندگى ندارند. 
این جشــنواره که به صورت رقابتى برگزار مى شــود، 
مى تواند انگیزه هاى زیــادى را براى دختران به وجود 
آورد و این طرح به صورت آزمایشــى دو ســال است 
که فعلاً در دو دبیرســتان دخترانه مشهد برگزار شده 
است که خوشبختانه مورد استقبال قرار گرفته است و 
امیدوارم این طرح درتمام مدارس کشور اجرایى شود. 
وى کــه تاکنون بیــش از 140 نمونه لباس ســنتى 
و محلى کشــور را طراحى و احیا کرده اســت، اذعان 
مى دارد: امیدوارم شــرایط لازم فراهم شــود تا بتوانم 
این هنر رابه نســل جدید انتقــال بدهم و از طرفى با 
حمایت ســازمان هاى ذى ربط ،امکان شناســایى و به 
کارگیرى زنان خلاقى که در حاشیه شهر و روستا هنر 
سوزن دوزى منطقه خودشان را یاد دارند، اما به دلیل 
نبود حمایت نتوانســته اند تاکنون آن را ارائه دهند را 
شناسایى کنیم و بتوانیم برایشان منبع درآمد و کمک 

به خانواده شان را مهیا کنیم. 
 وى کــه درحال حاضربا برنــد «روژان» به دوخت این 
لباس هــا درشــهرمان اقدام مى کنــد، در پایان اعلام 
مى کند: این هنر، بخشــى از فرهنگ ملى ماست که 
مى تواند به خــارج از مرزهاى ایران نیــز برود و برند 
سازى شــود. در حال حاضر همه تلاشم را براى به روز 
کردن این هنردر کنار حفــظ هویت اصیل ایرانى در 
طراحى ها و دوخت لباس انجام داده ام تا نســل جدید 

نیز با آن ارتباط برقرار کنند.

در گفت و گو با باز آفرین و طراح پوشاك محلى ایران عنوان شد

احیاى لباس محلى ایرانى نیازمند حمایت مسئولان

متأسفانه در بسیارى از 
موارد به دلیل شرایط 
رقابتى بازار نمى توان 

مالیات بر ارزش افزوده 
را از مشترى دریافت 

کرد، اما باید این مالیات 
را به دولت بپردازیم 

بــرش
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قدس: دلالى بانک ها در بازار آهن مشهد
نیش و نوش: آخه اگه دلالى نکنن از کجا میخوان بیارن که 

وام هاى میلیاردى به خواص بدن!
قدس: گسل هاى زلزله در خراسان همچنان فعال است

نیش و نوش: بجاى اینکه ماندگارى زوار و مسافران  زیاد بشه، 
ماندگارى گسل و زلزله افزایش پیدا کرده!

قدس: افتتاح سامانه تاکسى هوشمند بانوان در مشهد
نیش و نوش: امیدواریم راننده هاى خانوم این تاکسى ها هم 

کمى هوشمندانه رانندگى کنن!
قدس: وضعیت نامساعد موزه در مشهد

نیش و نوش: وقتى فقط ساخت موزه تو مشهد دو دهه طول 
مى کشه، میخواد وضعیتشم مساعد باشه؟!

قدس: عضویت نداشــتن آموزش و پرورش در ســاماندهى 
حاشیه شهر مشهد

نیش و نوش: چون اهالى حاشیه شهر قدرت پرداخت «هدیه 
به مدرسه» و شهریه مدارس رو ندارن!

قدس: سبزى هاى آلوده کشف رود؛ کابوس سرطان در سفره 
مشهدى ها

نیش و نوش: مشــهدى ها این قدر سبزى هاى آلوده کشف 
رود رو خوردن که بدنشون در برابر سرطانزایى این سبزى ها 
مقاوم شده؛ تازه بزودى از همین سبزى ها داروى ضدسرطان 

هم تولید میکنن!

��ش و �وش
سعید ترشیزى

�وادث
 انفجار در کارخانه فولاد بویراحمد 

9 مصدوم برجا گذاشت
 بویراحمد: انفجار در یکى از کوره هاى ذوب آهن در 
کارخانه فولاد بویراحمد 9 مصدوم برجا گذاشت که 6 
تن از آنان دچار ســوختگى شدید شدند که با هماهنگى با 
مراکز درمانى استان هاى فارس و اصفهان سه نفر به اصفهان و 

سه نفر به شیراز اعزام شدند.
پژمان نیک اقبالى افزود: معاون هماهنگى امور عمرانى استاندار 
کهگیلویه و بویراحمد گفت: در حدود ساعت 2 و 25 دقیقه 

بامداد دیروز، انفجارى در کارخانه فولاد بویراحمد رخ داد. 
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ایلام - وحید صدر  انتخابات با تمام فراز 
و نشــیب هایش به پایان رسید و بیش از 57 
درصد مردم، مهر تمدید بــر ادامه کار دولت 
زدنــد و دولت یازدهم براى چهارســال دیگر 

سکاندار کشور شد.
بارها از استان ایلام و نقشش در دفاع مقدس، 
سپربلاى کشور بودن و... نوشته ایم و اینک که 
دولت دوازدهم در ماه هاى آتى تشکیل خواهد 
شد و حال که مردم وظیفه خود را به بهترین 
نحو ممکن انجــام دادند و به دعوت رهبرى و 
مسئولان کشورى لبیک گفتند، وظیفه دولت 

است که به مردم بیش از پیش خدمت کنند.
مردم ایلام اکنون این 12مطالبه بحق خود را 

از دولت دارند:
1- اشتغال: استان ایلام از لحاظ ذخایر نفت 
و گاز، منابع طبیعى، ظرفیت کشاورزى، منابع 
انسانى و... جزو اســتان هاى برخوردار کشور 
اســت، اما اجرا نشــدن صحیح سیاست هاى 
توســعه اى و اشتغالى در اســتان، ایلام را به 
یکى از بیکارترین اســتان هاى کشور تبدیل 

کرده است.
2- ساماندهى مرزهاى خروجى و ورودى 
بین المللى استان: مرز مهران، مرز چیلات 
و مرز چنگوله ســه نقطه مرزى در طول 420 
کیلومتر مرز مشــترك ایران و عراق است که 
جزو امن ترین مرزهاى ایران اسلامى هستند و 
سالانه میلیون ها نفر از زائران عتبات عالیات از 
این خروجى ها به کشور عراق مسافرت مى کنند 
و لازم است دولتمردان براى ساماندهى و بهبود 
فضاى کسب و کار و درآمدزایى مردم استان در 

این خروجى ها چاره اندیشى کنند.
3- توسعه صنعت نفت و گاز: بى شک ایلام 
پر ظرفیت ترین صنعت استان، صنعت نفت و 
گاز با داشــتن سومین و دومین ذخایر کشور 
است که تاکنون مردم ایلام از این نعمت بهره 
کافــى نبرده اند و دولت و مجلس با توســعه 
پروژه هاى نفتى و گازى، توسعه این صنعت را 
در این اســتان سرلوحه کار خود قرار دهند و 
سهم ایلام را از فروش ذخایر زیرزمینى استان 
به ایلام اختصاص دهند و فازهاى دوم و سوم 
پتروشیمى و گاز ایلام را سریع تر آغاز کنند و 
افزون بر این ساخت پروژه عظیم پارس غربى 
کشور را در فواصل شهرهاى مهران و دهلران 

تسریع کنند.
4- استقرار دفتر نفت و گاز غرب کشور 
در ایلام: یکى از مطالبات بحق مردم اســتان 

ایلام، استقرار این دفتر است 
که سال هاســت به عنوان 
مطالبه از دولت هاى گذشته 
و دولت کنونى درخواســت 
شده، اما تاکنون به این مهم 
جوابى داده نشــده است که 
دولت باید به این خواســته 
مردم ایلام توجه بیشــترى 

داشته باشد.
5- منطقــه آزاد تجارى 
مهران: هرچند دولت با ارائه 
لایحه اى به مجلس شوراى 
اسلامى در آزاد کردن مهران 
و ایلام تلاش کــرد، اما این 

لایحه در مجلس نهم از ســوى نمایندگان رد 
شد. انتظار مردم اســتان این است که دولت 
مجدداً با ارائه لایحه اى جامع تر و مستدل تر به 
مجلس در تصویب منطقه آزاد تجارى مهران 

تلاش بیشترى کند.
6- توسعه بخش کشاورزى: ایلام از دیرباز 
و از هــزاران ســال پیش یکــى از قطب هاى 
کشــاورزى و دامپرورى کشور بوده و با همین 
صنعت، بــى نیاز از دیگر صنایع بوده و اکنون 
کشــاورزى در اســتان به علت هاى گوناگون 
مســکوت مانده که دولــت باید بــا اجراى 
طرح هاى علمى و کارشناســى، کشــاورزى 
در اســتان ایلام را احیا کنــد، هرچند که در 
سال هاى اخیر طرح هاى توسعه کشاورزى در 
استان اجرا شده، اما کندى اجراى آن کارى از 
پیش نبرده و سرعت بخشیدن در اجراى این 
طرح ها خواسته کشاورزان و دانش آموختگان 

بخش کشاورزى استان است.
7- ورزش: در ســال هاى اخیر ورزشــکاران 
ایلامى هم در عرصه هاى کشــورى و هم در 
عرصه هاى بین المللى افتخارآفرین بوده اند که 
متأسفانه زیرساخت هاى ورزشى استان تاکنون 
آنچنانکه باید و شــاید مورد توجه دولت هاى 

گذشته و کنونى قرار نگرفته 
کــه ورزشــکاران ایلامــى 
على رغم استعداد فراوان به 
دلیل نبود امکانات نتوانسته 
اند، پیشــرفت محسوســى 
بویــژه در ورزش هاى تیمى 

داشته باشند.
8- رفع مشــکل گرد و 
غبار: سال هاست که مردم 
از تنفس گــرد وغبار  ایلام 
ناشى از کشورهاى همسایه 
در رنج و عذابند و گاه و بیگاه 
این پدیده موجب نارضایتى 
مردم شده و ایلامیان را کلافه 
کــرده که رفع این معضل نیازمند رایزنى هاى 
گسترده با همسایگان غربى ایران اسلامى است 
و برطرف کردن این مشــکل شاید مهم ترین 
خواســته مردم غرب کشور باشد که انتظارى 

بحق از دولتمردان است.
9- توسعه صنعت گردشگرى ایلام: قدمت 
تاریخى ایلام به عهد باســتان مى رسد و از این 
لحاظ اســتان ایلام در عصر مادها و ساسانیان 
بخشــى از تمدن کهن عیلام بود و هم اکنون 
آثار گوناگونى از آن دوران در اســتان مشاهده 
مى شود که کماکان براى بسیارى از هموطنان 
ناشناخته مانده است و یکى از دلایل ناشناخته 
مانــدن آثار تمدن کهن ایلام، توســعه نیافتن 
صنعت گردشگرى و هتلینگ در این استان است 
که لازم اســت دولت با ارائه بسته هاى تشویقى 
به ســرمایه گذاران و همچنین دادن اعتبارات 

مناسب، این صنعت را در استان رونق بخشد.
مهم ترین  10- احیاى جنگل هاى زاگرس: 
تفریح مردم استان ایلام خصوصاً در ایام نوروز 
و فصل بهار، پناه بردن به دامن کوه هاى زاگرس 
و استفاده از طبیعت منحصر به فرد آن است، 
اما متأســفانه در دهه اخیر به دلایل گوناگون 
همچون خشکســالى، پدیده گرد وغبار، بهره 

بردارى بى رویه از جنگل هــا و مراتع و... این 
نعمت عظیم دچار چالشــى بزرگ شده و تن 
جنگل هاى نگین زاگرس رنجور شــده است. 
تیمار کردن آن و جلوگیرى از تخریب مراتع و 
جنگل هاى این خطه از زاگرس نیازمند اهتمام 
جدى مسئولان امر براى اجراى طرح هاى کوتاه 
مدت و بلندمدت اســت که دولت باید براى 
اجراى بهنگام آن با تخصیص اعتبار مناسب، 
در حفظ این منابع عظیم ایلام خدمتى بزرگ 

به مردم مرزدار استان کند.
11- توســعه حمل و نقل ریلى و هوایى: 
بخش حمل و نقل در ایلام با توجه به کنگره 
عظیم اربعین، ظرفیتى بزرگ دارد و اکنون که 
ایلام به عنوان دروازه عتبات عالیات در کشور 
شناخته شده، توســعه حمل و نقل خصوصاً 
ریلــى و هوایى مى تواند در خروج اســتان از 
بن بســت و توســعه همه جانبه ایلام نقش 
بسزایى داشته باشد، هر چند که تنها فرودگاه 
ایلام روزانه شاهد شمار انگشت شمارى پرواز 
است، اما کماکان ایلامیان منتظر شنیدن سوت 

قطار در استان هستند.
12- توجه به صنایع کوچک و زودبازده 
در شهرك ها و نواحى صنعتى: چندین سال 
است که کارگاه هاى تولیدى استان با مشکلات 
گوناگونى روبه رو هستند و بسیارى از آن ها به 
ورطه ورشکســتگى افتاده و صاحبان آن ها نه 
تنها در اشــتغال زایى ناکام مانده اند بلکه به 
جامعه بیکار اســتان افزوده اند و افزون بر این 
موجب دلسردى بســیارى از سرمایه گذاران 
براى سرمایه گذارى در این سرزمین شده اند. 
حال مى طلبد که دولت دوازدهم براى بهبود 
وضعیت کارگاه هاى کوچک و بزرگ اســتان 
اهتمام جدى داشــته باشد و به صورت علمى 
و عملى از آنان حمایت کند تا چرخه تولید در 

استان بدرستى بچرخد.
گفتنى اســت این 12 خواسته، تنها بخشى 
از نیازهاى بحق مردم اســتان اســت که در 
سال هاى گذشته دیده نشــده و یا اگر دیده 
شــده براى برطــرف کردن این مشــکلات 
تلاش درستى انجام نشــده است. اکنون که 
دولت دوازدهــم با رأى مردم کــه ایلامیان 
نیز ســهم بزرگى در آن داشتند، دوباره امور 
اجرایى کشــور را در دست گرفته، لازم است 
که دولتمردان از همین امروز و با اســتفاده از 
ظرفیت نخبگان اســتان و کشور براى اعتلا و 

آبادانى ایلام و ایران بکوشند.

��ر ��ر
معاون بهبود تولیدات دامى جهاد کشاورزى استان:

 گرانى مرغ در ایلام 
ناشى از گرانى جوجه یکروزه است

ایلام- خبرنــگار قدس: معــاون بهبود تولیــدات دامى 
جهادکشاورزى استان ایلام گفت: گرانى قیمت مرغ در روزهاى 

اخیر به علت گران شدن جوجه یکروزه است.
مجتبى شیرخانى در گفت وگو با خبرنگار ما، با بیان اینکه قیمت 
جوجه یکروزه را انجمن صنفى تعیین مى کند، اظهارداشت: این 
گرانى، موجب افزایش قیمت تمام شده مرغ خوراکى مى شود 
و به همین دلیل مرغداران نیز مجبور به عرضه مرغ با قیمتى 
بالاتر هستند.وى با اشاره به اینکه قیمت تمام شده هر کیلوگرم 
مرغ در استان به 4750 تومان رسیده است، افزود: تعیین قیمت 
مرغ به کشــش بازار نیز بستگى دارد و در روزهاى اخیر قیمت 

مرغ افزایش نسبى داشته است.
وى به تلاش این دســتگاه اجرایى براى تنظیم قیمت مرغ در 
بازار اشــاره کرد و خاطرنشان ساخت: در سردخانه هاى استان، 
مرغ منجمد ذخیره شــده به میزان مصرف استان وجود دارد 
و در روزهاى آتى براى تنظیم بازار و دسترســى همه اقشار به 
گوشت مرغ، مرغ منجمد به بازار عرضه خواهد شد.وى یادآور 
شد: با توجه به روند کنونى و افزایش تولید این محصول در هفته 

آینده، قیمت مرغ کاهش چشمگیرى خواهد داشت. 

دو روز پس از شمارش آرا
 50 نفر از نامزدهاى شوراى شهر ایلام 

به نتیجه انتخابات اعتراض کردند
ایلام- خبرنگار قدس: شمارى از نامزدهاى شوراى شهر ایلام 
دیروز با تجمع مقابل فرماندارى ایلام به نتیجه انتخابات اعتراض 
کردند.معترضین با تنظیم صورتجلسه اى که به امضاى بیش 
از 50 نفر از آنان رســیده اســت، به روند برگزارى الکترونیکى 
انتخابات شــوراى شهر اعتراض داشــته وعنوان کرده اند که 
برگزارى انتخابات به روش الکترونیکى معایب و مشکلات جدى 
نظیر اشتباه در ثبت کد برخى از نامزدها را در پى داشته است .

نامزدهاى معترض، همچنین ریز آراى خود را در تمام شعبه هاى 
اخذ رأى سطح شهر به صورت تفکیکى از دستگاه هاى مرتبط 
خواســتار شده اند. شــمارش دســتى برگه هاى رأى از دیگر 

خواسته هاى معترضین است.

 آستارا رتبه نخست اهداى خون را 
در گیلان کسب کرد

آستارا - خبرنگار قدس: مسئول پایگاه انتقال خون آستارا 
گفت: براساس اعلام اداره کل انتقال خون گیلان، امسال پایگاه 
انتقال خون آستارا با خون گیرى از 514 نفر، در میان 9پایگاه 
انتقال خون اســتان رتبه اول جمع آورى خون را کسب کرده 
اســت.عبداالله کریم زاده افزود: امسال مردم آستارا 500 واحد 
خون اهدا کردند که 505 نفر از اهدا کنندگان مرد و 9 نفر زن 
بودند و میزان اهداى خون نسبت به مدت مشابه سال قبل 21 

درصد افزایش یافته است.

یک پدیده انتخاباتى در سیستان و بلوچستان
 415 نامزد خانم به پنجمین دوره 

شوراهاى اسلامى شهر و روستا راه یافتند
 زاهدان: استاندار سیســتان و بلوچستان از راهیابى 
415 بانوى استان به پنجمین دوره شوراهاى اسلامى 
شهر و روســتا خبر داد و آن را یک پدیده انتخاباتى در استان 
عنوان کرد. على اوســط هاشــمى در جمع خبرنگاران افزود: 
بالاترین میزان بانوان راه یافته به شوراهاى اسلامى سیستان و 

بلوچستان به خاش با 131 نفر اختصاص دارد.
وى به آمار مطلوب مشــارکت مردم سیستان و بلوچستان در 
انتخابات اشــاره کرد و اظهار داشت: حدود یک میلیون و 600 
هزار نفر در اســتان واجد شرایط شرکت در انتخابات بودند که 
از این تعداد یک میلیــون و 213 هزار و 203 نفر در انتخابات 
مشارکت داشــتند که چیزى معادل 75 و 41 صدم درصد از 

جمعیت واجدان شرایط را در بر مى گیرد.

استاندار سیستان و بلوچستان:
 پروژه ساخت کارخانه لاستیک سازى 

زابل بزودى وارد فاز علمیاتى مى شود
 زاهدان: اســتاندار سیستان و بلوچستان گفت: همه 
مراحل مقدماتى راه اندازى کارخانه لاستیک سازى زابل 
انجام شده و پروژه ساخت این کارخانه بزودى وارد فاز علمیاتى 
مى شود.على اوسط هاشمى در جمع خبرنگاران همچنین اظهار 
داشت: براى حل معضلات ریزگرد در سیستان ابتدا باید توان 
آبگیرى را در منطقه سیســتان افزایش دهیم تــا اگر آبى از 
افغانستان به سیستان وارد شد، نگران ایجاد سیل در شهرهاى 
این منطقه نباشیم.وى ادامه داد: در سفر اخیر وزیر امور خارجه 
کشورمان به افغانستان، توافق شد، پنج کمیسیون مشترك میان 
ایران و افغانســتان تشکیل شود که یکى از این کمیسیون ها، 
کمیسیون آب است که مى تواند، باب گفت وگوى ما را در زمینه 
پیگیرى حقابه باز کند.وى با اشاره به اینکه سندهاى لازم جهت 
مقابله با بحران ریزگردها در منطقه سیستان تهیه شده، ادامه 
داد: تاکنون سه سند مطالعاتى «مدیریت بر منابع آب، احیاى 
بخشى از تالاب هامون و مهار کانون هاى توفان شن» تهیه شده 

و در حال آماده سازى برش اجرایى این سندها هستیم.

مردم همراهى خود را نشان دادند؛ حالا نوبت دولت است

 افزایش 12درصدى شرکت کنندگان 12 مطالبه بحق مردم ایلام از دولت دوازدهم
مسابقات سراسرى قرآن در رشت

رشت - خبرنگار قدس: رئیس اداره اوقاف و امور خیریه 
رشت گفت: شــمار شــرکت کنندگان مرحله شهرستانى 
مسابقات سراسرى قرآن کریم در شهرستان رشت 12 درصد 

افزایش یافت.
حجت الاسلام حمیدرضا کریمى در آغاز مرحله شهرستانى 
چهلمین دوره مسابقات سراسرى قرآن کریم در حرم آقا سید 
عباس(ع) رشت با اشاره به اینکه سال گذشته، گیلان میزبان 
برگزارى مسابقات سراســرى قرآن کریم بود، اظهار داشت: 
325 نفر از نخبگان قرآنى رشــت در مرحله شهرستانى این 
مسابقات شرکت کردند.وى 200 نفر از شرکت کنندگان این 
مرحله از مســابقات را از بانوان عنوان کرد و افزود: منتخبان 
مرحله شهرستانى مسابقات سراسرى قرآن کریم به مرحله 

استانى راه پیدا مى کنند.

 60 تن گلاب وعرقیات 
در مهریز تولید مى شود 

مهریز- خبرنگار قدس: مدیر جهاد کشاورزى مهریز گفت: 
سالانه بیش از60 تن گلاب و انواع عرقیات در این شهرستان 

تولید مى شود. 
کامیار رســولى مهمترین عرقیات تولید شده در شهرستان 
مهریز را کاسنى، بید و شاطره، شوید، نعناع و شنبلیله دانست 
و افزود: حدود 100خانوار به صورت فعال در بخش مرکزى و 
دهستان میانکوه، روستاى منشاد، روستاى گل افشان و دره 

در تولید گلاب و انواع عرقیات فعالیت دارند. 
وى اظهار داشت: کار تولید گلاب و عرقیات در مهریز از نیمه 
دوم اردیبهشت ماه آغاز مى شود و تا اواخر تیرماه ادامه دارد. 

رســولى تصریح کرد: حدود 60 درصــد از گلاب و عرقیات 
تولیدى در مهریز به خاطر مرغوبیت براى فروش به ســایر 

مناطق و شهرستان هاى استان ارسال مى شود. 
وى ســنتى بودن اکثر کارگاه هاى تولیــد گلاب و عرقیات، 
بى ثباتى قیمت، سرمازدگى و خشکسالى هاى متوالى و واسطه 
گران را از مشکلات اصلى فعالان تولید گلاب و عرقیات مهریز 

برشمرد.

 ریزگردها هواى یزد را هم آلوده کردند 
یزد - خبرنگار قدس: مدیر روابط عمومى محیط زیست 
استان یزد گفت: هواى یزد مانند دیگر نقاط کشور در وضعیت 
ناســالم بسر مى برد و گرد وغبار شدیدى بیشتر مناطق این 

استان کویرى را در بر گرفت.
مهدیه سادات حدادیان اظهار داشت: استان یزد مانند اکثر 
نقاط کشــور به دلیل وزش بادهاى فصلى درگیر ریزگردها 
شده که این میزان در ساعات اولیه دیروز توسط ایستگاه هاى 
سنجش آلودگى هوا بیش از 10 برابر حدمجاز گزارش شده 
و کاهش چشمگیر میزان غلظت ذرات اکنون در حدود چهار 

برابر حد مجاز است.
حدادیــان تصریح کرد: به شــهروندان توصیه مى شــود در 
روزهاى غبارآلود از هرگونه تردد غیر ضرورى در سطح شهر 

خوددارى کنند. 
شایان ذکر است پوشش گیاهى ضعیف در استان یزد، کویرى 
بودن منطقه، صنعتى بودن اســتان و قــرار گرفتن صنایع 
آلاینده در مســیر بادهاى موسمى استان، مهم ترین دلایل 

آلایندگى استان است.

رئیس مرکز توسعه نوغاندارى در رشت:
 11 هزار جعبه تخم نوغان در گیلان 

توزیع شد

تسنیم - رشت: رئیس مرکز توسعه نوغاندارى کشور با بیان 
اینکه 11 هزار جعبه تخم نوغان در استان گیلان توزیع شد، 
گفت: توزیع تخم نوغان تا چند روز دیگر در اســتان گیلان 

ادامه دارد.
على اصغر داداش پور با اشاره به اینکه تاکنون 26 هزار جعبه 
تخم نوغان در سراسر کشــور میان نوغانداران توزیغ شده 
اســت، با تأکید بر اینکه توزیع تخم نوغان تا10 خرداد ماه 
است، توصیه کرد: نوغانداران از فرصت باقى مانده استفاده 
کنند و هرچه سریع تر نسبت به تهیه جعبه تخم نوغان خود 

اقدام کنند.

 خانه هاى تاریخى ابرکوه 
مرمت و بازسازى مى شود

ابرکوه - خبرنگار قدس: سرپرست میراث فرهنگى ابرکوه 
گفت: در راســتاى اجراى طرح حمایــت از مالکین بناهاى 
تاریخى، 10 خانه تاریخى در شهرســتان مرمت و بازسازى 
مى شود.عباس قدیریان اظهارداشت: این خانه هاى تاریخى در 
بافت تاریخى شهرستان ابرکوه قرار دارند و باتوجه به ثبت این 
بافت ارزشــمند در فهرست آثار ملى کشور لزوم نگهدارى از 

تک بناهاى شاخص الزامى است.
وى افــزود: این خانه ها پس از مرمت به عنوان اقامتگاه هاى 
بومگردى و سفره خانه سنتى توسط بخش خصوصى مورد 

بهره بردارى قرار مى گیرد.

اصفهان - خبرنــگار قدس  مدیر دفتر حفاظت از 
منابع آب شرکت آب منطقه اى اصفهان گفت: در شهر 
اصفهان طى 30سال گذشــته هر سال یک متر سطح 
آب هاى زیرزمینى دشت اصفهان و برخوار کاهش یافته و 

این روند غم انگیز همچنان ادامه دارد.
غلامرضا نعمتى در گفت وگو با خبرنگار قدس با اشاره به 
معضل بزرگ خشک شدن آب هاى زیرزمینى، اظهارکرد: 
آب هاى زیرزمینى همان آب هایى هستند که میلیون ها 
سال طول کشــیده تا روى همدیگر انباشته شوند و ما 

فقط از آن ها مصرف مى کنیم.
وى ادامه داد: در سال هاى اخیر با رشد جمعیت و توسعه 
صنایع و کشاورزى، برداشت ها از منابع آب هاى زیرزمینى 
افزایش یافته و در بسیارى از مناطق کشور، برداشت آب 
از منابع آب هاى زیرزمینى بیشــتر از تغذیه آن ها بوده 

است.
مدیر دفتر حفاظت از منابع آب شــرکت آب منطقه اى 
اصفهان تصریح کرد: این روند سطح آب هاى زیرزمینى را 
روز به روز کاهش داد تا جایى که دیگر آبى براى استخراج 

باقى نمانده است.
وى تأکید کرد: متأسفانه کاهش آب هاى زیرزمینى مثل 
خشک شدن آب زاینده رود قابل مشاهده نیست و اکثر 

افراد از تبعات آن آگاهى کافى ندارند.

وى به پیامدهاى برداشــت هاى بى رویه از ســفره هاى 
آب هــاى زیرزمینى که بیشــتر از طریــق چاه ها اتفاق 
مى افتد، اشــاره کرد و گفت: وقتى چاه ها خشک شوند، 
قنات ها و چشمه هاى اطراف آن هم خشک مى شوند و 
فرونشست زمین و از بین رفتن مخازن طبیعى آب هاى 
زیرزمینى از دیگر پیامدهاى کاهش آب هاى زیرزمینى 
اســت.وى افزود: فرونشســت پدیده اى است که در آن 
سطح زمین به صورت آنى یا تدریجى افت پیدا مى کند 
و ســبب ایجاد ترك بــر روى زمین و آســیب زدن به 
سازه هاى سطح آن مى شود. به عنوان مثال در شهردامنه 
از توابع شهرســتان فریدن، دیوارهاى منازل مسکونى 
ترك برداشــته و همه این ها از نتایج برداشت بى رویه از 

سفره هاى آب زیرزمینى است.

مدیر دفتر حفاظت از منابع آب شــرکت آب منطقه اى 
اصفهان اظهارکــرد: از دیگر پیامدهاى برداشــت هاى 
بى رویه، افت کیفیت منابع آب زیرزمینى است و اینکه 
آب هاى شــور به سمت آب ها شیرین حرکت مى کند و 
اگر از لایه هاى آب شیرین بى رویه استفاده کنیم، جبهه 
آب هاى شور به سمت آب هاى شیرین کشیده مى شوند 
و منابع آب شیرین هم شور مى شوند و متأسفانه این یک 

فرایند برگشت ناپذیر است.
وى تأکید کرد: چاه هاى غیرمجاز و برداشت مازاد از حد 
مجاز، بیشترین آســیب را به منابع آب هاى زیر زمینى 

وارد کرده است.
نعمتى ادامه داد: ما طرحى در وزارت نیرو به عنوان احیا 
و تعادل بخشى منابع زیرزمینى داریم که بخشى از این 
طرح مربوط به اطلاع رســانى، آموزش و فرهنگ سازى 
براى افراد جامعه است تا آگاهى هاى عمومى افزایش یابد.
وى اضافه کرد: باید بحــران آب براى خانواده ها دغدغه 
باشد و در بخش کشاورزى نیز باید به سمت کشت هایى 
کــه مصرف آب کمترى دارند، برویم. خانواده ها نیز باید 
در مصرف آب مصرف بهینه داشته باشند و براى شستن 
خودرو از کارواش استفاده کنند و در فصل گرما بر روى 
کولرهاى پشت بام ســایبان نصب کنند تا به مدیریت 

مصرف بهینه آب کمک شود.

کاهش سالانه یک متر از سطح آب هاى زیرزمینى دشت اصفهان و برخوار

خبر

اصفهان - خبرنگار قدس  رئیــس پلیس فضاي تولید 
و تبادل اطلاعات اســتان اصفهان با اشــاره به اقدام هاى ویژه 
نظارتی و برنامه استانداردسازي نت سراها از کاهش چشمگیر 
جرایم و تخلفات در این واحدهاي صنفی خبر داد. ســرهنگ 
سید مصطفی مرتضوي اظهار داشت: به دلیل آسیب هایی که 
کاربران را در نت سراها تهدید می کند یا مجرمان حرفه اي که 
از این مکان ها براي انجام فعالیت هاي مجرمانه خود استفاده 

می کنند، پلیس فتاي اســتان از سال گذشته، اقدام هاى ویژه 
نظارتی و برنامه استانداردســازي این واحدها را در دستور کار 
جدي خود قرار داد.وي اظهار داشت: در سال گذشته 10 نت 
سرا به دلیل رعایت نکردن مقررات، رعایت نکردن استانداردهاي 
ایمنی، ثبت نکردن مشخصات مراجعان، توجه نکردن به رفع 
مشکلات سیستم ها و ضعف در استانداردهاي امنیتی با دستور 

مقام قضائی و همکاري اداره اماکن پلمب شدند.

اجرا نشدن صحیح 
سیاست هاى توسعه 

اى و اشتغالى در 
استان، ایلام را به 
یکى از بیکارترین 
استان هاى کشور 
تبدیل کرده است 

بــرش

کاهش چشمگیر جرایم و تخلفات در نت سراهاي اصفهان 
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قدس گزارش مى دهد

بلاتكليفى  11 ساله طرح جامع مشهد 
قدس: پرونــده قطور و قديمــى طرح جامع 
 مشــهد در ســير مراحل مختلف از تهيه تا 
تصويب و ابلاغ، در هر برهه اى يا مشمول زمان 
شده و مستلزم تغيير بوده يا از دستور كار خارج 

شده و براى مدتى، خاك خورده است.
بهمن ماه ســال 93 بود كه طرح جامع شهر 
مشهد بعد از هشت   سال و با گذر از مقاطعى 
كه در اغما مانده بود، به تصويب شوراى عالى 
شهر سازى رســيد. در تمام اين مدت اما جز 
فهرست بلندبالاى وعده هاى مسئولان استانى و 
كشورى و سردرگمى در تعيين تكليف بسيارى 
از ضوابط شهرسازى، چيز ديگرى عايد مشهد 

نشده است.
به نظر مى رســد برخى مديران و مســئولان 
كشــورى و اســتانى بــراى چراغ خامــوش 
نگه داشتن موضوعات مورد اختلاف و حساس 
در طرح جامع مشــهد، همصدا شده اند و در 
 نهايت مشخص نيست چه نسخه اى قرار است 
براى نقاط فريز  شده در طرح جامع و ابهام ها و 

ايرادهاى آن پيچيده شود.

  ناتوانى مشاور
اواخر خرداد سال گذشته كه طرح نصف و نيمه 
جامع شهر مشهد به استاندارى خراسان رضوى 
ابلاغ شــد، پيروز حناچى دبير شــوراى عالى 
شهرسازى و معمارى كشور رسماً از ابلاغ اين 
طرح خبر داد و گفت: فرايند ابلاغ طرح جامع 
كلانشهرها به اين گونه است كه در ابتدا شوراى 
عالى معمارى و شهرسازى بايدها و نبايدهايى 
را در مورد طرح هاى جامع به تصويب مى رساند 
و پس از آن بايد اين بايدها و نبايدها در نقشه ها 

اعمال و ابلاغ شود.
وى دلايل تأخير در ابلاغ طرح جامع مشــهد 
را اين گونه توضيح داد: اين بايدها و نبايدها در 
مورد طرح جامع مشهد به مشاور اعلام شد، اما 
در ادامه مسير، مشاور به دلايلى نتوانست آنچه 
را مورد تائيد و تأكيد دبيرخانه شــوراى عالى 

معمارى و شهرسازى بود، اجرايى كند.
معاون وزير راه و شهرســازى، همكارى نكردن 
و ناتوانى مشــاور طرح جامع مشهد را سبب 
طولانى شــدن فرآيند ابلاغ طرح جامع شهر 
مشهد عنوان كرد، اما درباره اينكه چه زمانى 
ايــن پرونده به صورت كامــل تعيين تكليف 

مى شود، ترجيح داد اظهارنظرى نكند.
در عين حــال از آن روزها تاكنون وعده هاى 
گوناگونى در خصوص ابلاغ كامل طرح جامع 
مشهد و رفع نواقص آن از سوى شوراى عالى 
شهرسازى و معمارى كشور بر زبان مسئولان 
جارى شــده، اما هيچ كدام عملى نشده و اين 

پرونده قطور همچنان بلاتكليف است.

  اعلام تغييرات غيرقانونى طرح جامع 
به استاندار

عضو هيئت رئيســه شوراى اســلامى شهر 

مشهد به تشــريح روند تصويب و ابلاغ طرح 
جامــع مى پــردازد و مى گويد: جــز ضوابط 
بلندمرتبه ســازى، مابقى طرح توسعه شهرى 
نهايى و براى اجرا به شــهردارى مشهد ابلاغ 

شده است.
محمد ســهيلى مى افزايد: در روند بررســى 
و تصويب طرح جامع مشــهد، شــوراى عالى 
شهرســازى و معمارى كشــور در بخش هاى 
ابلاغــى اين طرح، تغييراتــى ايجاد كرده كه 
با نظر مشــاور و مصوبه شوراى اسلامى شهر 

مشهد مغاير است.
وى تصريح مى كند: شــوراى اســلامى شهر 
مشهد تغييراتى را كه توسط كارشناسان حوزه 
راه و شهرســازى در طرح جامع شهرى ايجاد 

شده اســت، قبول ندارد و اين موضوع را هم 
در قالب نامه اى به اســتاندار خراسان رضوى 

صراحتاً اعلام كرده ايم.
عضو هيئت رئيسه شوراى اسلامى شهر مشهد 
اجراى آن بخــش از طرح جامع شــهرى را 
كه ابلاغ شــده و با نظر مشاور مغايرت ندارد، 
بلامانع مى دانــد و تصريح مى كنــد: اگرچه 
شوراى اسلامى شهر مشهد در خصوص ضوابط 
بلندمرتبه ســازى كه يكى از بخش هاى طرح 
مذكور را تشــكيل مى دهد، اعلام نظر كرده، 
اما اين موضوع هنوز در كميســيون ماده 5 و 
شوراى عالى شهرسازى و معمارى كشور تعيين 

تكليف نشده است.
سهيلى مى افزايد: در دو جلسه اخير كميسيون 

ماده 5 مصوبه شــوراى اسلامى شهر مشهد 
در خصوص ضوابط بلندمرتبه سازى مطرح و 
موضوع بررسى شد، اما به صورت كامل تعيين 

تكليف نشد.

  طرح تفصيلى شهر مشهد در حال تهيه 
است

معاون شهرسازى و معمارى شهردارى مشهد 
هم مى گويد: تا زمانى كه طرح تفصيلى تهيه 
نشود، طرح جامع شــهرى جز مواردى مانند 
خط محدوده و حريم يــا برخى كاربرى هاى 
مقياس شهرى، در ديگر موضوعات كاربردى 

براى مديريت شهرى ندارد.
محمدرضا حسين نژاد به روند تدوين و تصويب 
طرح جامع اشاره مى كند و مى افزايد: در دوره 
سوم شوراى اسلامى شهر مشهد پيش از ارائه 
طرح جامع شــهر به شوراى عالى شهرسازى 
و معمارى كشــور، برخى ملاحظات را در آن 

گنجاندند.
وى تصريح مى كند: شوراى عالى شهرسازى و 
معمارى در جريان بررســى طرح جامع، آن را 
براى انجام اصلاحاتى به استان برگشت دادند 
و اداره كل راه و شهرســازى هم ضمن خاتمه 
پيمان با مشــاور طرح، تغييراتى در آن ايجاد 
كرد و طرح را دوباره به شــوراى عالى مذكور 

ارجاع داد.

آب و �وا

��ر    و�ه

 روند افزايش دما در خراسان رضوى
قدس: بررسى نقشه هاى پيش يابى نشان دهنده حاكم شدن 

جوى ناپايدار بر استان خراسان رضوى است.
بنابراين براى پاره اى نقاط بويژه مناطقى از شمال استان رگبار 
باران و رعد و برق همراه با آبگرفتگى معابر و احتمال سيلابى 
شدن مسيل ها پيش بينى مى شود. شايان ذكر است از امروز 

ظهر روند افزايش دماى هوا آغاز مى شود.
براين اساس براى امروز اغلب نواحى خراسان رضوى آسمانى 
صــاف تا كمى ابرى بعدازظهر افزايش باد پيش بينى شــده

 است.
كمينه و بيشينه دماى هواى امروز مشهد هم به ترتيب 16 و 

33 درجه سلسيوس پيش بينى شده است.

 مديرعامل سازمان تاكسيرانى مشهد به قدس خبر داد
 تاچ 30 پلمب شد

خجسته نيا: مديرعامل سازمان تاكسيرانى مشهد از پلمب 
شركت تاكسى تاچ 30 خبرداد.

مهدى علــوى مقدم در گفت و گو با خبرنــگار ما گفت: اين 
شركت كه با شگردهاى تبليغاتى خاصى بدون اخذ مجوز، در 
ناوگان حمل و نقل درون شهرى مشهد فعاليت مى كرد، روز 

گذشته پلمب شد.
وى با بيان اينكه متأسفانه امكان نظارت بر عملكرد اين شركت 
نبوده اســت، افزود: شــركت تاچ 30 با استفاده از اپليكيشن 
شبكه تلفن همراه نسبت به جابه جايى مسافر در ناوگان حمل 
و نقل درون شــهرى اقدام مى كرد. وى با اشــاره به تبليغات 
غيرقانونى اين شركت در فضاهاى مجازى و توزيع بروشورهايى 
در ســطح شهر اظهار داشت: ادعاى اين شركت هزينه كمتر 
با سرويس بيشتر بوده اســت.به گفته وى شركت مذكور در 
راستاى اهداف توسعه فعاليت، تخفيفاتى خارج از ضابطه هاى 

فرهنگى اجتماعى را براى برخى مسافران در نظر مى گرفت.
مديرعامل سازمان تاكسيرانى مشهد با بيان اينكه اين شركت 
در مدت فعاليت خود در مشهد موفق به جذب تعداد زيادى 
راننده شده بود، گفت: اين در حالى است كه به دليل غير مجاز 
بودن، امكان دسترســى به اطلاعات آن وجود نداشت. علوى 
مقدم در پايان از فعاليت شمار ديگرى از شركت هاى تاكسى 
موبايلى غيرمجاز نيز خبر داد و خواستار هوشيارى مسافران 

براى استفاده از اين گونه ناوگان هاى حمل و نقل شد.

��م �وم
 شوراى پنجم كدام را انتخاب خواهد كرد؟

  شهرباز، شهرساز يا شهردار
على محمدزاده: در ميان شــلوغى هاى متنوع قرن جديد، 
انگار سال ها كوتاه تر از هميشه شده و با سرعتى باورنكردنى 

پياپى مى گذرند.
از ســوى ديگر به همين نســبت هم اگر يك حوزه يا حتى 
يك بخش از تعاملات جوامع بشرى دچار اندكى كندى يا در 
جا زدن بشود بسرعت عقب مى ماند و براى رسيدن به نقطه 
قبلى و همتراز شدن با ساير بخش ها بايد متحمل زحمات و 
هزينه هاى بيشترى شود و در پاره اى موارد شايد بتوان گفت، 

ديگر فرصت جبران نيست.
با اين توضيح مختصر اگر بخواهيم مصداقى عينى و امروزى 
براى اين نظر بيان كنيم، بى ترديد بهترين آن مسئله انتخاب 
اعضاى جديد شــوراهاى شهر و روســتا براى دوره پنجم و 

مأموريت بزرگ شوراها در شهرها است.
با نگاهى گذرا و اندكى دقت در تصميمات گرفته شــده در 
چهار دوره قبلى شــوراها مى بينيم يكى از تأثيرگذارترين و 
شايد مؤثرترين تصميم شــوراها در فرآيند شهرها، انتخاب 
فردى اســت كه به عنوان شــهردار قرار است بر همه چيز 
يك شــهر نظارت و مديريت داشته باشد (كه البته منظور از 
همــه اتفاقات، مواردى غير از امور حاكميتى و حوزه فعاليت 

دستگاه هاى دولتى است.)
بر همين اســاس خواهيم ديد در برخى دوره ها يكى از چند 
حوزه فرهنگى، محيط زيستى و خدمات، عمرانى، اقتصادى 
مورد توجه بيشــتر قرار گرفته و به اصطــلاح عاميانه يكى 
شهرســازى كرده ديگرى شــهربازى و فرد ديگرى اندكى 
شهردار بوده و ميراث هر كدام از آن ها براى شهروندان عقب 
ماندگى در بخش هايى بوده كه آقاى شهردار كمتر به آن توجه 

داشته است.
با ايــن وصف بايد بپذيريم كه اولويــت دهه هاى اخير تمام 
بشريت حفظ زيستگاه بوده و هر روز بر الزام آن افزوده خواهد 
شــد و اين موضوع در شهرها و به طور خاص در كلانشهرها 
ضرورت بيشترى دارد و پيش نيازهاى مختلف و متنوعى دارد 
كه اگر به هر يك از آن ها توجه نشود، بى ترديد سرعت زمان، 
ديگر فرصت جبرانى را در اختيار مديران و شهروندان نخواهد 
گذاشت. بنابراين به نظر مى رسد، حركت در مسير پيشرفت 
و توسعه شهرها از يكسو و كاهش تبعات منفى حاصل از اين 
توسعه از سوى ديگر، حركت بر لبه تيغى است كه سقوط از 
هر ســوى آن يعنى قطع ارتباط با اولويت هاى سوى ديگر و 
آســيبزا بودن هر تصميم و اينكه عقب ماندگى در آن بخش 

ديگر حتى خواهد بود.
بر همين مبنــا هر چند منتخبان مردم در شــوراى پنجم 
در شهرها و بويژه كلانشــهرها سعى خود را خواهند داشت 
تــا بهترين گزينه را براى اين پســت مهم انتخاب كنند، اما 
اميدواريم رشد همه جانبه شهر به جاى رشد يك جانبه، توجه 
به زيرســاخت هاى مورد نياز شهر در 10 سال آينده به جاى 
تصميم گيرى هاى مقطعى، استفاده از افراد متخصص به جاى 
افراد غيرمتخصص همفكر را معيار تصميم سازى هاى خود 
قرار دهند تا شهرى متوازن با كمترين مخاطرات غيرمحسوس 

و امروزى اما در تراز شهرهاى آينده بسازيم.

 با چه مجوزى سازمان ميراث فرهنگى در طوس عليا طوس 
ســفلى و فردوسى، جلوى آسفالت، آب، گاز و برق را گرفته و 
ادارات شهردارى مثل برق، آب و گاز از ارائه انشعاب خوددارى 
مى كنند؟ مردم آن منطقه قشر كارگر و كشاورز و... هستند. 

لطفاً مسئولين رسيدگى فرمايند.
915...7439

 لطفــاً از اعمال و امور قبر و اموات در بهشــت رضا (ع) و 
كاركنانش هم در گزارش هايتان بنويســيد چرا كه تلنگرى 

براى وجدان هاى خفته در غفلتى بزرگ است.
910...3750

 ماه رمضان نزديك است. مســئولان كارى كنند تا كمى 
قيمت كالاهاى اساسى ثابت شود. قيمت مرغ دارد هر روز بالا 

مى رود. مردم چگونه با اين قيمت ها روزه دارى كنند؟
935...3215

 چرا اين قدر شــهردارى براى ساخت وسازها سختگيرى 
مى كنــد؟ هــزار و يك جور ســنگ جلوى پاى كســى كه 
مى خواهد دو طبقه قانونى بسازد، مى اندازد. فكر كنم اگر غير 

قانونى بسازيم، زودتر به نتيجه مى رسيم.
910...2598

 بالاخره كسى فكرى براى كشف رود و سبزى هاى آلوده اين 
منطقه نكرد. ماه رمضان هم بايد از همين سبزى ها سر سفره 

افطار ببريم. البته به اسم سبزى نيشابور!
915...1240

 اميدوارم ســيماى خراسان رضوى براى ماه رمضان امسال 
ســريال هاى جديد براى پخش داشــته باشــد و به دنبال 

سريال هاى تكرارى سال هاى گذشته نباشد.
938...9310

 من نمى دانم اين بازار هاى فروش ميوه شهردارى براى چه 
ساخته شده اند. مگر غير از عرضه ميوه به قيمت مناسب است؟ 
اين ها كه ميوه را از بسيارى از مغازه دارها هم گران تر مى دهند.
936...9231

 شهردارى مى گويد 40ميليارد تومان خرج بوستان چهل 
بازه شده! به نظر نمى رسد، اين مقدار خرج شده باشد. با اين 

مبلغ مى توانستند، بسيار زيبا تر اين پارك را بسازند.
910...3304

 برقرارى پرواز مستقيم مشهد- مسكو

ايســنا: مديركل روابط عمومى فرودگاه مشهد از برقرارى 
پروازهاى مستقيم مشهد- مسكو خبر داد.

حســن جعفرى اظهار كرد: اولين پرواز در اين مسير ساعت 
15:30 اولين جمعه تيرماه ســال جارى از مشهد به مقصد 
مســكو انجام مى شود، پرواز برگشت نيز در همين روز برقرار 
خواهد بود. وى خاطرنشان كرد: پروازهاى اين مسير روزهاى 
جمعه هر هفته توســط شركت ماهان و با هواپيماى ايرباس 
310 انجام مى شــود. فرودگاه بين المللى شهيد هاشمى نژاد 
يكى از بزرگ ترين فرودگاه هاى كشور است كه در 17 مسير 
خارجى در اين فرودگاه، پرواز برقرار اســت و شامل دوشنبه، 
بيروت، كويت، نجف، لاهور، بغداد، دهلى، كابل، دبى، شارجه، 
بصره، مزارشــريف، مسقط، استانبول، دوحه، قندهار و هرات 
مى شود و 6 مسير در نوروز و تابستان فعاليت دارد كه شامل 

تفليس، آدانا، ايروان، باكو، جده و مدينه مى شود.

 شناسايى 6400 انشعاب غيرمجاز آب در مشهد
قدس: معاون امور مشتركان و درآمد شركت آب و فاضلاب 
مشــهد گفت: 6400 فقره انشعاب غيرمجاز آب طى پارسال 
تاكنون در مناطق حاشيه اين كلانشهر شناسايى شده است. 

سيد محمد محمودى هاشمى افزود: 2634 فقره از اين تعداد 
تبديل به انشــعاب مجاز و 62 پرونده نيز در محاكم قضائى 
تشكيل شده است. ساماندهى بقيه انشعاب هاى غيرمجاز آب 

در دست پيگيرى است و بزودى تعيين تكليف مى شود.
وى ادامه داد: با اقدام هاى گوناگون در حوزه پيشگيرى از وقوع 
جرم توسط شركت آب و فاضلاب، جرايم مربوط به اين حوزه 
كاهش يافته است. طبق فتواى مراجع تقليد، انشعاب غيرمجاز 

حرام است و با اين تخلف برخورد مى شود.
99/9 درصد جمعيت سه و نيم ميليون نفرى كلانشهر مشهد 
شامل يك ميليون و 248 هزار مشترك زير پوشش شبكه آب 

آشاميدنى هستند.

 كاهش 41/5 درصدى بارندگى بهاره در 
تربت حيدريه

ايرنا : مدير هواشناســى تربت حيدريه اعــلام كرد: ميزان 
بارندگى دو ماهه نخست بهار امسال در اين شهرستان 41/56 

درصد نسبت به مدت مشابه پارسال كاهش يافته است. 
رضا صفايى اظهار كرد: از ابتداى فروردين تا پايان ارديبهشت 
امسال 39/5 ميلى متر در اين شهرستان باران باريده كه اين 

رقم در سال گذشته 67/6 درصد بوده است.
وى با بيان اينكه بارندگى در ســال آبى جارى نيز 28 درصد 
كاهش داشته، گفت: از ابتداى سال آبى جارى (اول مهر 95) 
تا كنون در اين شهرســتان 181/6 ميلى متر باران باريده كه 
اين رقم در مدت مشابه پارسال 252/9 ميلى متر بوده است.

صفايى ميزان كاهش بارندگى ســال زراعى جارى نسبت به 
دوره آمارى 60 ساله را نيز 27 درصد عنوان كرد.

منطقه تربت حيدريه به عنوان قطب توليد زعفران كشــور و 
يكى از مراكز اصلى كشاورزى خراسان، 90 هزار هكتار عرصه 

زراعى و باغى دارد.

مخاطبان عزيز خرسنديم كه ارتباط دوسويه با اين 
رسانه در ارسال سوژه از سوى شما خوانندگان 
گرامى، با راه اندازى اين ستون به ثمر نشست، 

بنابراين اميدواريم مسئولان دستگاه هاى اجرايى با 
پاسخ خود، ما را در اين مسير همراهى كنند. شما 

مى توانيد از طريق سامانه پيامكى 300072305 با ما 
در تماس باشيد.

اختلاف شوراى شهر و شوراى عالى شهرسازى
معاون شهرســازى و معمارى شهردارى مشهد با اشاره به ابلاغ مصوبات شوراى عالى 
شهرسازى و معمارى كشور در خصوص طرح جامع به شهردارى مشهد، مى گويد: اين 
مصوبات در شوراى اسلامى شهر مشهد مورد بررسى قرار گرفت. پس از بحث و تبادل 
نظر، در نهايت اعضاى شورا ضمن مخالفت با تغييرات اعمال شده در طرح جامع توسط 
بدنه كارشناســى اداره كل راه و شهرسازى بدون در نظر گرفتن ملاحظات مشاور، بر 
170 مورد از جزئيات طرح جامع پافشارى كردند تا در اين موارد نظر مشاور در طرح 

اوليه لحاظ شود.
حســين نژاد خاطرنشان مى كند: اصرار شوراى شــهر بر جزئيات اوليه طرح جامع و 
مخالفت با تغييرات اعمال شده در اين طرح، هم به استاندارى خراسان رضوى و هم به 
اداره كل راه و شهرسازى اعلام شده است، اما تاكنون نظر خود را در اين رابطه منعكس 
نكرده اند. حسين نژاد تأكيد مى كند: اختلافات شوراى شهر و شوراى عالى شهرسازى 
بايد حل شــود تا به يك نقطه مشــترك بر سر طرح جامع مشهد برسيم. به هر حال 

شوراى شهر براساس قانون بايد در خصوص اين طرح نظر دهد.
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معاون استاندار خبر داد

كمبود آب بزرگترين بحران در خراسان رضوى

خبر

قدس  معــاون هماهنگى امــور عمرانى 
استاندارى خراسان رضوى گفت: با همكارى 
دانشــگاه فردوسى مشهد براى تأمين منابع 
آبى تا سال 1420 برنامه اى پيش بينى شده 
كه به صــورت جامع در خصوص ممنوعيت 
برداشت غيرمجاز و بيش از حد آب، پروژه هاى 

متعددى را مورد توجه قرار مى دهد. 
محمد مقدورى، ديــروز در افتتاحيه كارگاه 
بين المللــى مديريت خشكســالى و كنترل 
بيابان  زايى كه با حضور 20 نفر از دانشمندان 
متخصص از كشــورهاي مختلف جهان در 
دانشگاه فردوسى مشــهد برگزار شد، اظهار 
كرد: با همكارى دانشگاه فردوسى مشهد در 
سه سال گذشته با نصب كنتورهاى هوشمند 
بر روى 10 هزار حلقه چاه مجاز اســتان در 
بخش كشــاورزى توانسته ايم ســاليانه 35 
ميليون مترمكعب در مصرف آب صرفه جويى 

داشته باشيم. 

وى ادامــه داد: همچنين در خصوص تغيير 
الگــوى كشــت و تحولاتى كــه در زمينه 
برنامه هاى تحقيقات كشــاورزى در استان 
خراســان رضوى بــه اجرا در آمده اســت، 
همكارى هاى خوبى با اين دانشــگاه صورت 

گرفته است.
معاون هماهنگى امور عمرانى اســتاندارى 
خراســان رضوى با تأكيد بر اينكه از ميان 6 
ميليون و 10 هكتار اراضى اســتان خراسان 
رضــوى، يك ميليون و 70 هــزار هكتار در 
معرض فرسايش هاى شديد بادى قرار دارند، 
عنوان كرد: بزرگ ترين بحران در خراســان 
رضوى كمبود آب است به گونه اى كه اكنون 
بــا مصرف هفت ميليارد و 800 ميليون متر 
مكعب آب در بخش هاى شرب، كشاورزى و 
صنعت بيش از يك ميليارد و 200 ميليون 
متــر مكعب مازاد مصرف نســبت به تغذيه 

اراضى در طول سال داريم.

مقدورى اضافه كرد: شهر مشهد با بيش از سه 
ميليون جمعيت، 40 درصد از آب شرب خود را 
از فاصله 180 كيلومترى تأمين مى كند. معاون 
هماهنگى امور عمرانى اســتاندارى خراسان 
رضوى خاطرنشــان كرد: در ادامه همكارى ها 

با دانشگاه فردوسى مشهد، كارگاه بين المللى 
مديريت خشكسالى و كنترل بيابان زايى برگزار 
شــد كه اميدواريم بتوانــد در جهت افزايش 
توانمندى و دانش فنى استان خراسان رضوى، 

نتايج مؤثرى به همراه داشته باشد.  

مهناز خجسته نيا  مردم مشــهد در ارديبهشت ماه 
امسال فقط يك روز هواى پاك داشته اند.

مديــر اجرايى مركز پايش آلاينده هاى زيســت محيطى 
مشــهد در گفت و گو با خبرنگار مــا ضمن اعلام اين خبر 
گفت: از 31 روز سپرى شده در ماه گذشته فقط يك روز 
هواى پاك و تنها 27 روز هوا سالم بوده است.به گفته وى 
سه روز از ارديبهشــت ماه هم هوا ناسالم براى گروه هاى 
حساس ثبت شــده است.اسماعيلى در خصوص وضعيت 
كيفيت هواى مشهد از ابتداى سال جارى هم گفت: طى 
دو ماه گذشته نيز مشهدى ها فقط در 6 روز از هواى پاك 
تنفس كرده اند.وى با بيان اينكه در اين مدت هشــت روز 
هم كيفيت هوا براى گروه هاى حساس ناسالم بوده است، 
افزود: اين در حالى است كه تنها 49 روز از ابتداى امسال 
هوا ســالم بوده است.به گفته وى اما در مدت مشابه سال 

قبل 9 روز هواى پاك براى مشهد ثبت شده است.
مديــر اجرايى مركز پايش آلاينده هاى زيســت محيطى 
مشــهد در ادامه افزود: طى دو ماه نخســت سال گذشته 

50 روز هوا ســالم و چهار روز هم ناسالم براى گروه هاى 
حساس بوده است.

  كيفيت نامناسب هواى هشت منطقه مشهد در 
نخستين روز خرداد

مديركل سازمان حفاظت محيط زيست خراسان رضوى 
هم روز گذشــته از وضعيت هشدار هوا در هشت منطقه 
مشــهد خبر داد. حميد صالحى در گفت و گو با ايرنا اين 
مناطق را شهيد مفتح با آلودگى 114 پى.اس.آى، سمزقند 
با 111، ساختمان با 109، خيام شمالى با 107، نخريسى 
با 106، شهيد آوينى با 105، چمن با 103 و سرافرازان با 

101 پى.اس.آى اعلام كرد.
وى افــزود: در صورت ادامه رونــد موجود، مناطق اماميه 
و شــهيد كريمى نيز داراى بار آلودگى بيش از حد مجاز 
مى شوند. به گفته وى شهروندان با استفاده از ناوگان حمل 
و نقل عمومى و اســتفاده نكردن از خودرو هاى شخصى 
مى تواننــد در كاهش و جلوگيــرى از آلودگى هوا نقش 

مؤثرى ايفا كنند. مديركل حفاظت محيط زيست خراسان 
رضوى گفت: بيماران قلبى و تنفسى، كودكان، زنان باردار 
و ســاير گروه هاى آسيب پذير تا حد امكان از منزل خارج 
نشده يا از حضور در مناطق پر رفت و آمد و هسته مركزى 
شــهر و مناطق آلوده خوددارى كنند و عموم مردم نيز از 

فعاليت هاى ورزشى در فضاى باز بپرهيزند. 
گفتنى است روزانه يك ميليون و 200 هزار دستگاه خودرو 
در كلانشهر ســه و نيم ميليون نفرى مشهد رفت و آمد 

دارند.

سهم مشهدى ها از هواى پاك ارديبهشت ماه فقط 1 روز

مؤثرى ايفا كنند. مديركل حفاظت محيط زيست خراسان 
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مخاطبان گرامى!
در  را  خــود  نظــرات  لطفــاً 
خصوص اين مطلب  به شماره 

300072305 پيامك كنيد.
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